
Bilag 1 Bemærkninger til forslag til trafikplan - samlet

Nr. Navn Adresse Post By Email
1 Jens Lynge Petersen Viborgvej 10 7470 Karup jens_karup@outlook.com
2 Michael Hildebrandt Troelsen Kjellerupvej 14 8800 Viborg MichaelHildebrandt@outlook.com
3 Jan Laursen Langvadhøj 6 8800 Viborg janl@btech.au.dk
4 Christian Steffensen Svalevej 7, Mønsted 8800 Viborg chr.steff@mail.tele.dk
5 Christian Steffensen Svalevej 7, Mønsted 8800 Viborg chr.steff@mail.tele.dk
6 Peter Michelsen Pilekrattet 7 8850 Bjerringbro randiogpeter.michelsen@mail.dk
7 Jens Peder Østergaard Liseborgvej 34 8800 Viborg sanneogjens34@gmail.com
8 Dorthe Poulsen Søndersøvej 66 8800 Viborg bpo@post.tele.dk
9 Kristian Arentz Bregendalsvej 4 7800 Skive kristianarentz@gmail.com
10 Henriette Hedegaard Solgårdsvej 7 7800 Skive h_hedegaard@yahoo.com
11 Klaus Pedersen Ulvkjærvej 18, Fly 7800 Skive kp@itsys.dk
12 Bjarne ANDERSEN FLÆSKÆRVEJ 4, Fly 7800 Skive bjarnetove@andersen.mail.dk
13 Lone Jensen Bregendalsvej 11 7800 Skive vinghuset@fibermail.dk
14 Heidi Hvid Dåsbjergvej 87 7800 Skive H.mikaelsen@hotmail.com
15 Jannie Madsen Solgårdsvej 26 7800 Skive Nejsummadsen@yahoo.dk
16 RAME AZZAM FLÆSKÆRVEJ 3 7800 Skive/Fly rami82azzam@gmail.com
17 Kristina Lisby Hammer Solgårdsvej, 6 7800 Skive kristinalisbyhammer@gmail.com
18 Charlotte jønholt Flæskærvej 3 7800 Skive Cjrabedpho@gmail.com
19 Tove Østergaard Pedersen Lærkenborgvej 6 7800 Skive Tove.pedersen97@gmail.com
20 Carsten m l christensen Havremarken 5

daugbjerg
8800 Viborg Cmlc271075@gmail.com

21 Tina Coulter Tingvej 47 7800 Skive th.coulter@hotmail.com
22 Troels Møldrup Borgvej 2, Fly 7800 Skive info@alfine.dk
23 Thomas Køser Åkjærvej 4 7800 Skive Lougyl@gmail.com
24 Jan Hagerup Hyldevænget 14,

Hammershøj
8830 Tjele Jan.hagerup@tobber.dk

25 Brita Torp Søgaard Solgårdsvej 3, Fly 7800 Skive britasoegaard@gmail.com



26 Ravnstrup By og Omegns Borgerforening Holstebrovej 164 8800 Viborg info@ravnstrupborgerforening.dk

27 Ellen og Jens Frydendal Batum Hedevej 3 8830 Tjele mail@jensfrydendal.dk
28 Henrik Søgaard Skaldehøjvej 60 8800 Viborg HS@HS-Byg.dk;

stig.jensen.viborg@gmail.com
29 Kirsten Møldrup Borgvej 2, Fly 7800 Skive kirsten@alfine.dk
30 Eva Mørup Mikkelsen Dåsbjergvej 75a 7800 Skive mikkelseneva@hotmail.com
31 Grete Mundbjerg Kvolsvej 6 8831 Løgstrup 25grmu@gmail.com
32 inger skamris kirkevej 11 gullev 8850 BJERRINGBRO inger.skamris@gmail.com
33 Ulla Serup Thomsen Spangsbjerg Have 27, 27 8800 Viborg ullaserupt@gmail.com
34 Ole Hansen Solgårdsvej 29B, Fly 7800 Skive o_m_hansen@hotmail.com
35 Henning Moestrup Tostrupvej 57B 8800 Viborg henning.moestrup@envisionenergy.dk
36 Karen Goul Nielsen Kvolsvej 20 8831 Løgstrup karengoulnielsen@mail.com
37 Jakob Harritz N.F.S. Grundtvigs Vej 18 8800 Viborg hr_harritz@msn.com
38 Elin Nielsen Spangsbjerg Have 8800 Viborg elgl@webspeed.dk
39 Allan Lanng Dåsbjergvej 83 7800 Skive allanlanng@gmail.com
40 Rikke Andersen Flæskærvej 5 7800 Skive sailergirl85@hotmail.com
41 Maria Lanng Dåsbjergvej 83 7800 Skive lanngmaria@gmail.com
42 Frank nikolajsen Flæskærvej 5 7800 Skive frank@kimsstaal.dk
43 Vibeke Galsbo Slesvigsgade 19 Viborg,

Dänmark
vgalsbo@gmail.com

44 Mads Nejsum Solgårdsvej 26 7800 Skive Madsnej@hotmail.com
45 Arne Jensen Hjarbækvej 8 8831 Løgstrup mail@butik-remme.dk
46 Michael Hildebrandt, Sdr. Rind -

Rindsholm Lokalråd
Kjellerupvej 14 8800 Viborg michaelhildebrandt@outlook.com

47 Claus Clausen Vrouevej 8 7800 Skive cc@viborg.dk
48 Lone Meyer Solgårdsvej 23C Fly 7800 Skive meyer@naturgas.dk
49 Cyklistforbundet i Viborg Sønder Allé 13 8800 Viborg jenssass@mail.dk
50 Nils H. Nielsen Spangsbjerg Have 17 8800 Viborg helennils@vip.cybercity.dk
51 Mette Sønderby Solgårdsvej 22, Fly 7800 Skive Mette@wittorff.dk
52 Ole Hansen Solgårdsvej 29B, Fly 7800 Skive o_m_hansen@hotmail.com
53 Rikke Fly Solgårdsvej 1d, Fly 7800 Skive Hubbehunden@gmail.com



54 Anne Mette Holm Halvorsen Oldagervej 9 7800 Skive amhalvor@gmail.com
55 Anita skov Solgårdsvej 28 7800 Skive Skovsenanita@gmail.com
56 Simon Samuelsson Laursen Flæskærvej 1 7800 Skive sim.laursen@gmail.com
57 Vibeke Nielsen Dalgasalle 25, 2. Th 7800 Skive Vibeke.lindwald.nielsen@skolekom.dk
58 Vroue beboerforening af 1993 v/ Mogens

Møller Nielsen
59 Kurt Madsen
60 Sahl Kultur og Idrætsforening
61 Bjerringbro Byforum / trafikgruppen
62 Bjerringbro Byforum / Trafik
63 Vejdirektoratet
64 Jytte Bak Hansen Skovvejen 91 Bjerringbro



Nr. Emne Tekst
1 Omfartsvej ved Karup Det er glædeligt at se at denne omfartsvej er på planen igen!. Jeg har nu boet ud til Viborgvej de sidste 21 år og

trafikken er hvert år tiltaget. Især den tunge trafik er de sidste par år steget radikalt. Vi mærker det simpelt hen som
rystelser i huset nogle gange når lastbiler med ofte alt for høj fart buldrer forbi. Set i lyset af det faktum at byens
sportshal/idrætsanlæg og byens skole ligger på hver sin side af Viborgvej/rute 12, er det blot et spørgsmål om tid
inden der sker en alvorlig ulykke. Hver dag krydses vejen af et stigende antal børn og unge der skal til og fra skole
eller idræt. Vejen igennem byen har igennem årene jo kostet flere dødsfald, og med den stigende og tungere trafik
igennem byen vil der jo blot være en øget risiko for at antallet af ulykker vokser. Det er jo ikke bare trafikken der er
øget men desværre også hastigheden, der stort set ingen der overholder de 50 km/t. Det opfattes som en hovedvej,
hvad det jo også er..Der er blot ingen der lige tænker over/ved at vejen skærer lige igennem tæt beboelse på begge
sider. Det er virkeligt på tide og en absolut nødvendighed at denne voldsomme og stigende trafik ledes uden om byen,
således at vores børn og unge kan færdes sikkert og trygt.

2 Udvidelse af forsøg
med 2-1-veje

Fra: Michael Hildebrandt [mailto:MichaelHildebrandt@outlook.com] Sendt: 8. august 2017 23:45 Til: Hans Jørn
Laursen <hajl@viborg.dk> Emne: Sv: Cykelsti Bruunshåb - Rindsholm Kære medlemmer af TU og Trafik & Veje Ifl.
TU-møde i morgen d. 9/8 har vi flg. kommentarer og ønsker ang. dagsordenens pkt. 2 om trafikplanen: Vi er glade for
at man fra kommunens side vil lave forsøg med 2 - 1 vej ad Gl. Århusvej, som vi håber kan blive gennemført i et så
stort omfang som muligt. I denne forbindelse vil vi forespørge om 2 -1 vej-forsøget kan udvides til også at omfatte
strækningen Rindsholm - Sdr. Rind, ad Sdr. Rind Vej. Dette giver god mening fordi 1) De 3 byer: Bruunshåb -
Rindsholm - Sdr. Rind bliver bedre bundet sammen for de bløde trafikanter lige op til Møllehøj Skole. 2) Der vil ske en
væsentlig øgning af sikkerheden for de bløde trafikanter mellem Sdr. Rind og Rindsholm for et relativt beskedent
beløb. 3) Det stemmer godt overens med den overordnede Midtjyske Cykelstjerne (Tangestien) fra Bjerringbro og
Rødkærsbro og videre ind til Viborg. Med venlig hilsen Michael Hildebrandt Troelsen Formand for Sdr. Rind -
Rindsholm Lokalråd Tlf.: 25 21 27 86

3 Ulykker i krydset
Rindsholmvej /
Tostrupvej

Fra: Jan Laursen [mailto:janl@btech.au.dk] Sendt: 23. august 2017 13:42 Til: Dorte Scott Hansen <dh5@viborg.dk>
Emne: SV: Krydset Rindsholmvej/Tostrupvej Kære Dorte Tak for jeres svar Jeg kan med 100% sikkerhed sige at i
baserer jeres konklusioner på fejlagtige data. Jeg har ved selvsyn set minimum 10 ulykker i nedennævnte kryds i de
seneste 5 år. Mange flere har sikkert forekommet Politiet der var der sidst kunne bekræfte at de selv var trætte af
dette kryds (som de formulerede det) â€“ og at de (de to der var på vagt) havde oplevet mange ulykker der. Jeg selv
var impliceret i en voldsom ulykke â€“ men politiet kom aldrig (det gjorde til gengæld en ambulance) â€“ så at lave en
optælling via politirapporter forekommer ekstremt lidt reliabelt. Må jeg opfordre jer til at lave bare en lille smule
research inden i disponerer â€“ måske fejlagtigt Som ingeniør bør man om nogen være interesseret i at agere på
baggrund af præcise målinger Citat fra nedennævnte artikel, som jeg gerne vil tilslutte: â€ Hun anfører også, at »det
ikke er første gang, der sker alvorlige ulykker der«. Sidste sommer så hun selv to forulykkede biler ved krydset, og
beboere nær krydset har fortalt om flere uheldâ€ Netop det kryds er det helt store samtaleemne mange steder â€“
selv i Herning hvor jeg arbejder har flere uopfordret talt om deres kendskab ti dette kryds â€“ det er i sig selv
skræmmende, men ikke desto mindre fakta, som alt ovenfor nævnt. Må jeg opfordre jer til at verificere jeres oplevelse
af fakta (læs: to ulykker i perioden 2011-2015) â€“ og du skal være meget velkommen til at flytte denne mailstreng ind
som høringssvar. Endnu bedre â€“ kør den vej hjem til aften og oplev det selv, men lov mig du passer på â€“ det er
regulært livsfarligt hvis man kommer fra Rindsholm-siden Hvis dette kryds ikke er en sort plet tør jeg ikke tænke på
hvad der skal til Jeg forventer ikke svar på denne mail â€“ men jeg håber oprigtigt at en eller anden i jeres forvaltning



tør stille spørgsmålet om det nu kan passe, at der kun er sket to ulykker i pågældende kryds når nu så mange
mennesker (herunder medier) syntes at have oplevet det modsatte ved selvsyn. Mvh Jan Laursen Vice-institutleder
Ing. docent Tlf: 8716 6972 Mobil: 6162 0208 Mail: janl@auhe.au.dk Web: http://auhe.au.dk Institut for
forretningsudvikling og teknologi Aarhus BSS Aarhus Universitet Birk Centerpark 15 7400 Herning Tlf: 8716 4700 Fra:
Dorte Scott Hansen [mailto:dh5@viborg.dk] Sendt: 23. august 2017 13:12 Til: Jan Laursen <janl@btech.au.dk>
Emne: Krydset Rindsholmvej/Tostrupvej Til Jan Laursen Tak for din mail. Af mailen fremgår det, at der ønskes
trafiksikkerhedsfremmende tiltag i krydset Rindsholmvej/Tostrupvej. Jeg kan oplyse, at Trafikplan for Viborg kommune
er sendt i høring i sidste uge. I Trafikplanen har man bl.a. analyseret de trafikulykker, som Politiet har registreret. Med
baggrund i trafikulykkerne er der udpeget såkaldte â€ sorte pletterâ€ . Det er lokaliteter/strækninger, hvor
ulykkesforekomsten overstiger det forventede niveau. I denne udpegning er dette defineret som kryds med minimum
fire ulykker og strækninger med minimum fem ulykker på 500 meter. Udpegningen er sket for den seneste
femårsperiode (2011-2015) suppleret med de foreløbige tal for 2016. I krydset Rindsholmvej/Tostrupvej har Politiet i
perioden 2011-2015 registreret to ulykker. I den ene ulykke skete der personskade. I 2016 har Politiet desuden
registreret én ulykke med personskade. Med baggrund i ovennævnte udpegning af sorte pletter, er der ikke planer om
at lave ændringer/forbedringer i krydset Rindsholmvej/Tostrupvej. Trafikplanen er i høring til og med den 12. oktober.
Du er velkommen til at sende bemærkninger, ændringsforslag eller indsigelser via linket "Din Kommentar", som findes
på alle sider i trafikplanen. Med venlig hilsen Dorte Scott Hansen Ingeniør Viborg Kommune Teknik & Miljø Trafik og
Veje Prinsens Alle 5 8800 Viborg Direkte tlf.: 87 87 51 01 www.viborg.dk Fra: Jan Laursen [mailto:janl@btech.au.dk]
Sendt: 16. august 2017 19:26 Til: parkogvejservice <parkogvejservice@viborg.dk> Emne: Spm / hint / advarsel Kære
læser / Viborg kommune Jeg er usikker på om du er rette modtager af denne mail â€“ er det ikke tilfældet håber jeg du
kan hjælpe med at henvise til rette modtager hos kommunen I dag skete det så igen â€“ det jeg har set utallige gange
og sågar selv været involveret i â€“ et alvorligt trafikuheld ved oldtidshøjene i krydset Rindsholmvej â€“ Tostrupvej Jeg
selv fik en bil til 550.000 totalskadet der â€“ og gennem de 17 år jeg dagligt har kørt strækningen har jeg vel set op
mod 20 uheld â€“ heraf mange alvorlige. Dagens uheld så slemt ud â€“ meget slemt â€“ men gudskelov var der ikke
dødsofre umiddelbart. Krydset har dog kostet menneskeliv ved tidligere uheld har jeg ladet mig fortælle ! Jeg stillede
politiet det simple spørgsmål â€ hvor mange menneskeliv skal en bunke jord koste før man gør nogetâ€ â€“ og fik
svaret â€ det var ikke politiets opgave â€“ spørg kommunenâ€ â€¦derfor denne mail og dette spørgsmål â€“ håber
meget på et svar. Jeg kunne også have stillet spørgsmålet â€ tør du lade dine børn med nyerhvervet kørekort køre
den strækning (fra Birgittelyst) ? â€¦eller â€“ tør du selv ? Please â€“ gør noget. I dag får en kører en bøde for at have
gjort noget ulovligt (og et par forsikringsselskaber skal op med en halv million â€“ måske en hel) og en ung pige er
mærket for livet â€“ men sandheden er at hun ikke havde en chance i det kryds. Jeg har aldrig tidligere i mit liv klaget
eller brokket mig â€“ men i denne situation har jeg ganske enkelt fået nok. En bunke jord (med måske en afdød
indeni) kommer til at koste mange kr, mange ar på sjælen â€“ og helt sikkert også menneskeliv â€¦.. igen Flyt
jordknolden, flyt vejen, sæt lyskryds op, et eller andet â€¦â€¦..at lade stå til igen er ikke nogen løsning. Kan vha en
simpel søgning se at Viborg kommune i 2015 (hvor der kort efter hinanden skete to alvorlige uheld) varslede handling
â€“ vi er mange der gerne ser handling http://viborg-folkeblad.dk/viborg/Farligt-vej-kryds-er-noteret/artikel/18674 Bor
selv i Bruunshaab, hvor man har brugt sikkert adskillige millioner på en cykelsti â€“ jeg gad godt vide hvor mange
uheld der er sket på den strækning de sidste 17 år â€“ mig bekendt ingen. Et simpelt ræsonnement er, at er der penge
til at løse problemer der ikke eksisterer â€“ så bør man også kunne prioritere et dokumenteret dødsensfarligt kryds
Med venlig hilsen Jan Laursen Langvadhøj 6 61620208



4 Etablering af fortov
lang nordsiden A16 i
Mønsted

Etablering af fortov lags nordsiden af hovedvej A16 gennem Mønsted. Der er etableret fortov til og med
busholdepladsen, men der mangler ca. 240 meter fra busstoppestedet til Sportsvej. Det er ganske utrygt for
fodgængere at færdes langs A16, med etablering af fortov med kantsten kan man få adskilt den gående trafik fra
cyklister og køretøjer, og dermed gjort det trygt at færdes for fodgængere.

5 Fortov langs Bryrupvej
Mønsted

Bryrupvej fører fra krydset Bredgade/Kalkværksvej til Mønsted Kirke. Der mangler fortov i vejens østlige side fra
Bryrupvej nr. 6 til Kirken, der er ca. 280 meter. Mange ældre færdes til fods til kirken ,og det føles meget utrygt at
færdes på den smalle Bryrupvej, hvor der kommer en del tung trafik. Et problem der kan afhjælpes ved at videreføre
fortov og kantsten fra nr. 6 til kirken.

6 Tillæg til sagsnummer
14/66941

Hej Viborg Kommune. Vi henvendte os tidligere til kommunen, vedrørende forbedrede forhold for cyklister i Bjerringbro
der skal fra nord til syd og omvendt. Svaret på vores henvendelse er oprettet med sagsnummer 14/66941, og Lene
Jensby oplyste at vores henvendelse var et del af et forslag om en cykelsti fra Ulstrup til Bjerringbro. Det er
selvfølgeligt dejligt at høre, men efter vores overbevisning kunne projektet deles op så cykelstien langs Borrevej blev
lavet først, da dette er en mindre investering, og antallet af cyklister her er betydeligt større. Dermed kan der opnås
mere sikkerhed for et mindre beløb

7 Liseborgvej Som beboer på Liseborgvej (øst for Plantagevej/Liseborgcentret) vil jeg gerne henlede opmærksomheden på
lokalplan 165 fra 2000, hvori det fremgår, at der bør laves trafikdæmpende foranstaltninger på Liseborgvej ("gamle
del"). Disse foranstaltninger er aldrig blevet etableret, selv om trafikmængden gennem et villaområde hen mod
Finderupvej/Koldingvej er mangedoblet siden - især pga hundredevis af nye boliger i Liseborg/Møgelkær samt
udbygning af Bilka/Viborg Storcenter. Den store mængde og ofte hurtigtkørende trafik udgør på Liseborgvej udgør
ikke alene et problem for beboere og svage trafikanter langs vejen, men er også medvirkende til tilbagevendende
trafikkaos i krydset Finderupvej/Koldingvej ved Løvbjerg og Rema 1000. Tag derfor venligst kommunens egen
lokalplan 165 alvorligt snarest - bedre sent end aldrig. Tak! Uddrag fra lok. plan 165: LOKALPLAN NR. 165 For et nyt
boligområde i Liseborg I henhold til â€ Lov om planlægningâ€ (lovbekendtgørelse nr. 563 af 30. juni 1997 samt
ændringer ved lov nr. 478 af 1. juli 1998, lov nr. 479 af 1. juli 1998, lov nr. 1022 af 23. december 1998 og lov nr. 368 af
2. juni 1999) fastsættes herved følgende bestemmelser for det i § 2 nævnte område. § 1 LOKALPLANENS FORMÅL
1.1 Det er lokalplanens formål: at åbne mulighed for at skabe et attraktivt nyt boligområde til parcelhuse og
rækkehuse/ældreboliger at sikre fælles friarealer i bebyggelsen samt udlægge et grønt bælte mod Slåenvej, så der
skabes forbindelse fra de bynære rekreative arealer i nord til et grønt miljø omkring et nyt regnvandsbassin i syd at
begrænse trafikken på Liseborgvej ved trafikdæmpende foranstaltninger at anlægge en ny rundkørsel ved Liseborg
Centret, der åbner mulighed for yderligere byudvikling i bydelen

8 Trafikproblemer på
Søndersøvej i Viborg

Vedhæftet fremsendes korrespondance mellem TorbenJuul Jørgensen, Viborg Kommune og undertegnede. Det
bedes medtaget i høringen. Venlig hilsen Dorthe Poulsen
Vedhæftet fil:
Fra: "Dorthe Poulsen" <bpo@post.tele.dk>
Til: "Torben Juul Jørgensen" <tojj@viborg.dk>
Emne: Re: Svar angående trafik på Søndersøvej.
Dato: 16. september 2017 12:46



Hej Torben

Tak for dit svar, som jo forståeligt nok rummer mange usikkerheder som “kan der være
behov for”, “skulle det gerne betyde”, “forventer vi”, “som sikkert også betyder”,
“sandsynligvis” m.fl.
Selvfølgelig kan hverken du eller jeg spå om fremtiden, men kan disse usikkerheder ikke
bruges konstruktivt til at komme de mange bløde trafikanter på Søndersøvej til gode?

Det er jo nu, at chancen er der for at lave en “omfartsvej” fra Vinkelvej til Gl.
Århusvej.
Der er planlagt en fin vej gennem Arnbjerg, men hvis der etableres en vej mere fra den
kommende rundkørsel på Vinkelvej, syd om Arnbjerg og ud til rundkørslen på Gl.
Århusvej, vil den kunne afvikle trafikken fra både Overlund og Bruunshåb. Derved kan
man lukke Søndersøvej for gennemkørende trafik og skal derfor ikke bruge kræfter og
penge på yderligere at trafiksikre Søndersøvej.

Hvis alle eller bare en del af usikkerhedspunkterne i din mail falder uheldigt ud, så
der bliver endnu mere trafik på Søndersøvej end der er i dag, vil det helt klart blive
et problem at være trafikant herude.

Vi har 6 “bump” herude og tak for dem. De har taget toppen af farten, men ikke
formindsket antallet at biler.
Hvis der etableres chikaner med indsnævringer, vil det betyde mange stop/start
situationer, hvilket ikke er fremmende rent miljømæssigt.

Måske vil trafikken med landbrugsmaskiner forsvinde engang med tiden, men usikkerheden
i det tidsperspektiv er ikke brugbar i denne sammenhæng. Der kan gå 10, 20 eller endnu
flere år, før landbrugene herude lukker ned,
men det er her og nu, at Arnbjerg bliver etableret, så det er her og nu, at der er brug
for handling i forhold til trafikproblemerne.

Derfor synes jeg ikke, at I skal vente til problemerne opstår, men derimod sørger for
at forebygge. Det er både bedre og billigere end at skulle afhjælpe dem, når ulykken er
sket.

Du skriver, at der er målt en trafikmængde på ca. 2100 biler i døgnet herude, men måske
kunne det være interessant at måle, hvor mange gående, løbende og cyklende trafikanter
der kommer hvert døgn. Det er mange.



I trafikplanen, som du henviser til, står der jo netop, at kommunen vil gøre mere for
at få flere til at bruge cyklen. Så er det da oplagt at sikre, at en i forvejen meget
brugt cykelrute, trygt kan anvendes af både små og store cyklister.

Jeg vil forslå, at du/I kommer herud en dag i tidsrummet kl. 15-17, så I ved selvsyn
kan se de trafikproblemer, som vi hver dag er vidner til.

Det kunne også være på sin plads med et møde med beboerne herude, som jo alle vil blive
berørt af en fordobling af trafikmængden.

Med venlig hilsen

Dorthe Poulsen

From: Torben Juul Jørgensen
Sent: Monday, September 11, 2017 9:36 AM
To: bpo@post.tele.dk
Subject: Svar angående trafik på Søndersøvej.

Hej Dorthe Poulsen

Tak for mail omkring de trafikale forhold. Som du har læst i Viborg Stifts Folkeblad er
der rigtig godt gang i udviklingen af Arnbjerg området, som blandt andet ses i
udviklingen af lokalplan 477. I denne er lokalplan planlægges etableret en ny
forbindelse mellem ny rundkørsel ved Gl. Århusvej (under tilblivelse) og den i avisen
omtalte rundkørsel ved Søndersøvej og Vinkelvej. Disse 2 rundkørsler skal afvikle den
trafik, der dannes som følge af byudvikling i Arnbjerg.

Trafikken fra de planlagte rundkørsler skal så fordeles videre ud på byens øvrige
vejnet. Det vil betyde en øgning af trafikken på Søndersøvej.

Ved seneste måling af trafikken på Søndersøvej er målt en trafikmængde på ca. 2100
biler pr. døgn. I forbindelse med udarbejdelse af miljørapport for lokalplan 477 er der
lavet en beregning for trafikken i 2036 ved et fuldt udbygget Arnbjerg. Her viser
beregningerne en trafikmængde på ca. 4200 biler pr. døgn på Søndersøvej. Der vil  altså



ske en ikke uvæsentlig stigning i trafikken på Søndersøvej. Der er derfor i forbindelse
med miljørapporten ligeledes noteret, at der kan være behov for trafiksikkerhedsmæssige
tiltag for at imødegå denne øgede trafikmængde. Der er dog på nuværende tidspunkt ikke
udarbejdet konkrete forslag.

Når Arnbjerg forbindes til det eksisterende vejnet ved at anlægge to nys rundkørsler,
som beskrevet i lokalplanen, er det et forsøg på at give området gode adgangsveje på
begge sider af området. Når Arnbjerg på den måde får en god adgangsvej på begge sider,
skulle det gerne betyde, at det ikke er ret meget af trafikken til og fra Arnbjerg, der
vil komme til at belaste Søndersøvej. Fra de to rundkørsler forventer vi, at trafikken
fordeler sig videre ind mod Viborgvej ad henholdsvis Vinkelvej og Gl. Århusvej.

Dog vil nogle af trafikanterne fra den østlige del af Arnbjerg sikkert bruge
Søndersøvej fra den østlige rundkørsel til Gl. Århusvej. Det betyder så også, at en del
af trafikstigningen på Søndersøvej skyldes den almindelige udvikling i byens trafik.
Der vil derfor i fremtiden være to typer gennemkørende trafik på Søndersøvej. Det
betyder sikkert også, at hele området syd for Søndersø i de kommende år ændrer sig, så
det får en mere bymæssig karakter, som sikkert også betyder at en del af
landbrugstrafikken på Søndersøvej vil forsvinde. Der har indtil nu været vanskeligt at
lave en egentlig trafiksanering af Søndersøvej, idet der skulle tages højde for
landbrugets køretøjer, og det har betydet, at man ikke har kunnet etablere
traditionelle hastighedsdæmpere i form af indsnævringer og bump. Det vil vi sikkert
kunne fremover.

Derudover er der for tiden en ny trafikplan for Viborg Kommune i høring, i denne plan
er der medtaget forslag om en ny østlig forbindelse, som skal være med til at afvikle
trafikken fra den østlige del af Viborg. En vejforbindelse som sandsynligvis også vil
kunne være med til at begrænse trafikken på Søndersøvej.

Trafikplanen kan du se mere til her

I mellemtiden vil vi løbende holde øje med trafiksituationen på Søndersøvej i takt med
udbygningen af Arnbjerg området. Vi kan dog på nuværende tidspunkt ikke oplyse noget
om, hvornår eventuelle ombygninger af Søndersøvej af hensyn til trafiksikkerheden som
følge af den store trafikstigning kan gennemføres.



Såfremt du har yderligere spørgsmål er du velkommen til at kontakte mig.

Med venlig hilsen

Torben Juul Jørgensen
Ingeniør

Viborg Kommune
Teknik & Miljø
Trafik og Veje
Prinsens Alle 5
8800 Viborg
Direkte tlf.: 87 87 51 06

www.viborg.dk
9 Cykelsti Fly-Skive Jeg syntes det er en rigtig god ide med at få en cykelsti imellem Fly-Skive Der er rigtig meget trafik af biler, lastbiler og

landbrugsmaskiner på den forholdsvis smalle vej, samtidig er der rigtig mange der cykler og set i lyset af at der har
været påkørsler af både cyklister og gående igennem årene, vil det være rigtig godt for trafiksikkerheden at få en
cykelsti.

10 Cykelsti Fly - Skive Til Viborg Kommune Vedhæftet fremsendes høringssvar fra Fly Borgerforening. Med venlig hilsen Henriette
Hedegaard - formand for Fly Borgerforening

Vedhæftet fil:
Viborg Kommune
Teknik og Miljø.
Fly den 03. oktober 2017
Vedr. Cykelsti mellem Fly og Skive
Vi har i november 2016 indsendt forslag til Viborg Kommunes kommende trafikplan. Nedenfor vil vi gerne komme
med vores oplæg til den offentlige høring, med frist den 12. oktober 2017.
Vejen mellem Fly og Skive er er erklæret trafikfarlig. Vi har talt med politiets fartkontrol når de stået på strækningen,
hvor de oplyste at gennemsnitshastigheden var på 100 km i timen i en 80 km zone. Der er over de seneste år flere
gange sket påkørsler af cyklister på strækningen senest i sommer.
Samtidig ser vi det som en naturlig fortsættelse af Skive Kommunes cykelsti ud til Skive Travbane, den strækning vi
søger om kan også kædes sammen med den tidligere ansøgte cykelsti til Vridsted. Vi har været i dialog med Skive
Kommune Teknik og Miljø, som så positivt på projektet. Vi ved der tidligere er taget kontakt til forsvaret og en enkelt
lodsejer, som ejer det sidste stykke af jorden ind til byen, begge parter er positive overfor projektet, og villige til at
afgive jorden. Vi tænker derfor, at der for relativt få midler fra begge kommuners side kan laves en god forbindelse,
som kan være til gavn for begge kommuner og mange borgere.



Der er mange unge og ældre i byen, som hver dag pendler mellem Fly og Skive ind til uddannelser og job. Der er
mange børn og unge, der gerne vil cykle til både rideskole, Kulturcenter Limfjord med badeland og biograf mv. men
det er ikke en mulighed, da vejen er trafikfarlig. Der er også mange voksne fra både Fly og Vridsted, der cykler til
arbejdspladser i Skive. Vi kan også mærke, at der gennem de seneste år er kommet flere og flere cykelmotionister på
vejene. Vejen bliver også brugt af de lokale cykelklubber, da Dåsbjerg bakke er en god trænings bakke for dem.
Cykelstien Fly-Skive og cykelstien Fly-Vridsted, har været et stort ønske fra borgene gennem mange år. Ruten har
tidligere været med på Viborg Kommunes prioriteringsliste, men er aldrig blevet en realitet. Når denne er fuldt
etableret vil det være rigtig godt for vores børn og unge mennesker at flytte en times transport i skolebussen til en
cykeltur på 15 -20 minutter, hvilket samtidig på sigt vil gavne Viborg Kommunes økonomi. Både skolen og
kommunen sætter fokus på motion i hverdagen, hvilket vi som forældre og borger også vægter meget højt.
En cykelsti mellem Fly og Skive vil gøre Fly til et mere attraktiv sted at bosætte sig. Der er mange, der kigge på
oplandet når de skal bosætte sig omkring Skive, og her er Fly et rigtig godt alternativ. Fly ligger meget tæt på
kasernen og flere andre store arbejdspladser i Skive. Da Fly ligger så langt fra Viborg er det naturligt for os at bruge
eks. Bibliotek og andre kommunale servicer i Skive Kommune.
Vi kan ikke tilbyde skole og børnehave, men vi kan tilbyde natur og kultur, i form af skønne områder, som Karup Å,
heden og skoven, og på kultursiden har vi Fly Fabrikken, Cirkus Højdeskræk (cirkus skole), Fly høje, Jeppe Aakjær og
mindestenen for hans forældre. Alle disse ting ligger på cykelruten Vridsted-Fly-Skive. Vi kan også nævne at vi i
sommeren 2017, blev en del af Århus Kulturhovedstad, hvor byen havde besøg af 3 internationale kunstnere, hvilket
resulterede i 3 kunstværker, som ses i byen. Under projektet havde vi besøg af rigtig kultur interesserede
mennesker.
Med venlig hilsen
Pia Vad Laustsen
Henriette Hedegaard (Formand for Fly Borgerforening)
Cykelstiudvalget under Fly Borgerforening

11 Cykelsti fra Fly til
Skive

RIGTIG god ide. Vejen er alt for smal til at det føles sikkert at køre ude på vejen og der bliver kørt alt for stærkt af en
del bilister :-( Jeg cykler på arbejde når vejret "tillader" det og vil således have stor gavn af projektet.

12 Cykelsti mellem Fly og
Skive

Cykelstien bør etableres så hurtigt som overhovedet muligt, idet der hver eneste dag, opstår farlige situationer!
Cykelstien bør etableres som dobbeltrettet i Højre side fra Fly mod Skive. Og den børe være belyst gennem skoven!

13 Cykelsti mellem Fly og
Skive

Som cyklist på denne strækning hver dag, ville jeg blive rigtig glad for en cykelsti. Når man komme cyklende og der
kommer biler både forfra og bagfra, vælger bilerne bagfra at køre om ved mig. Det er ikke dem det går ud over, men
jeg er flere gange blevet presset ud i grøften, og sågar væltet. Så at komme væk fra vejen ville være rart.



14 Cykelsti Fly Skive. Dette har været et stort ønske gennem mange år, da det omhandler en meget trafikeret vej. De fleste af byens unge
går på ungdomsuddannelser i Skive, mange arbejder derinde - faktisk vil mange gerne cykle til Skive, dette
vanskeliggøres af den hurtige trafik på vejen, flere unge er utryk ved at cykle ruten.

15 Cykelstisystem mellem
Fly og Skive

Jeg mener det vil være en rigtig god ide at anlægge cykelsti mellem Fly og Skive, idet vejen dagligt bliver brugt at
mange cyklister og motionister. Det er en meget smal vej, hvis to biler og en cyklist skal forbi hinanden... en cykelsti
kan mindske farlige situationer for cyklisterne. Der er tidligere sket ulykker med cyklister involveret, og sommdaglig
bruger ser man da også ofte farlige situationer. Det ville samtidig skabe en sammenhæng mellem de to kommuner,
idet Fly kan blive mere attraktiv at flytte til, hvis man har arbejde i Skive. En cykelsti vil skabe tryghed for alle, der
cykler til og fra arbejde samt ungdoms- og kulturtilbud, der benyttes på tværs af kommunegrænsen. Jeg ser et positivt
tiltag for Fly By, og dermed Viborg Kommune, som bør bakkes op.

16 Cykelsti fra fly til skive Kunne være rigtigt lækkert med en cykel sti. Vi er en familie på to voksen og 4 børn. En cykelsti ville gøre at man er
mere tryg i at sende børnene alene afsted og at ci som familie ville bruge cyklerne hyppigere som transport frem for
bil. Mvh Rame Azzam, Charlotte Jønholt og børnene. Flæskærvej 3. 7800

17 Cykelsti mellem Fly og
Skive

En cykelsti mellem Fly og Skive vil være en stor berigelse for vores lille landsby! Den omtalte strækning er et mareridt
for cyklister, som det ser ud nu, uden cykelsti. Vejen har mange små bakker, hvor en cyklist let kan blive overset af
bilerne, som på strækningen ofte kører langt hurtigere end de tilladte 80 km/t. Vi oplever megen cykeltrafik på
strækningen; både motionscyklister og folk, som cykler til og fra job eller uddannelse. Vi er flere, som vil overveje at
tage cyklen frem for bilen, hvis denne cykelsti bliver en realitet. Lad os gøre vejen mere sikker for de mange cyklister!

18 Cykelsti i fly Vi bor i fly og vi vil utrolig gerne cykle ind og skive og gør det også men ikke så ofte som i ønsker da vi føler vejer er
meget farlig at cykle på med vores 4 børn . Bilerne kommer meget tæt på en. Og et lille usikker sving ville være køn til
en katastrofal ulykke. Vi ville lade bilen stå noget efter hvis vi kunne cykle trygt til skive . Vores dreng går til fodbold 3
gange om ugen. Og et er bilen vi lade små de 6 gange vi køre frem og tilbage .

19 Cykelsti mellem Fly og
Skive

Jeg mener, at en cykelsti mellem Fly og Skive er et must. Jeg har selv gået på Skive Gymnasium, hvor jeg hver
morgen og eftermiddag tog bussen fra Fly til Skive. Jeg ville med glæde have nydt godt af motionen og steget på
cyklen hver morgen og eftermiddag, men efter min og mange andres mening, er vejen for farlig at cykle på. I øjeblikket
arbejder jeg i Skive og bor stadig i Fly, og har derfor stadig interesse i, at der bliver anlagt en cykelsti. En cykelsti vil
sikre, at man kan cykle i sikkerhed langs den befærdede vej, og den vil samtidig få afstanden mellem Fly og Skive til
at virke mindre, hvilket vil have en positiv effekt på Fly's udvikling som landsby. Det vil blive mere attraktivt at bosætte
sig i Fly, hvis der er mulighed for at børn og unge kan cykle til skolerne i Skive og at man som voksen kan cykle trygt
på arbejde. Cykelstien vil også være et godt initiativ i forhold til at skåne miljøet, da jeg kender flere, som vil vælge
cyklen frem for bilen, hvis der kommer en cykelsti på denne strækning. Derudover er det en smuk strækning at
cykle/gå på, da der er flot natur og hede på begge sider af vejen. Jeg håber, at cykelstien vil blive anlagt, da det på
mange måder vil berige området, samt forbindelsen mellem de to byer.



20 Cykelsti mønsted-
daugbjerg

Der har nu længe været snak om denne sikring af skolevejen imellem daugbjerg og mønsted. Nu vil vi gerne have
konkret mulighed for at sende vores børn i skole på en tryg måde. Cykelstien vil forbinde indkøbsmuligheder, motion,
netværk og kammerater, skole og fritidsaktiviteter og derudover vil det give turister mulighed for at bevæge sig i
området sikkert. Når cykelstien er oppe at vende bliver jeg også nødt til at pointere sikkerheden ved indkørslen til
mønsted skole. Jeg har indgivet forslag samt tegninger til viborg kommune og til vejdirektoratet, så det kan blive en
sikker til og fra kørsel fra mønsted skole, uden at den øvrige trafik bliver synderligt generet

21 Cykelsti mellem Fly og
Skive

Ang. cykelsti mellem Fly og Skive. Endelig ðŸ˜Š ... den har vi efterlyst i mange år!... Vi bor i Mogenstrup ved Fly, og
især min mand har igennem årene cyklet dagligt den tur på arbejde. Næsten hver dag kom han irriteret hjem og
fortalte, hvordan bilisterne kørte tæt på, men alt for høj fart, og mange gange var ved at ramme ham! Har selv cyklet
den vej til Skive, men er holdt op med det, da det simpelthen er livsfarligt at cykle der med den trafik. Får helt ondt i
maven, når jeg ser især børn og ældre cykle på den vej! En cykelsti er så velkommen på den strækning, og jeg håber
virkelig, at der bliver lyttet til os der bruger/ gerne vil bruge den strækning ... Med venlig hilsen Tina & Dave Coulter

22 Høringssvar Trafikplan
Cykelsti Fly - Skive

Høringssvar til Viborg Kommunes trafikplan. Cykelsti Fly - Skive
Fly d. 06.10.2017
Hermed fremsendes høringssvar til Viborg Kommunes trafikplan. Etablering af cykelsti
mellem Fly og Skive anbefales varmt. Cykelstien har i mange år været et stærkt ønske i
lokalområdet.
I appendix A beskrives en fortsættelse på sigt af stisystemet til nabobyerne Vridsted og Mogenstrup.
Vision:
Vestfjends kan gøres til et bedre sted at bo, uddanne sig og arbejde - ikke mindst for børnefamilierne.
Der er allerede i dag en cyklende trafik mellem Fly og Skive til trods for, at landevejen er
smal og biltrafikken er intens i myldretiden.
De vigtigste formål for stien Fly - Skive:
• Sikker transportvej til:
• Gymnasiet/ungdomsuddannelserne i Skive
• Toget i Skive
• Rideskolen
• Badeland/Kulturcenter Limfjord med biograf
• Fritidstilbud til børn og unge
• Arbejdspladser i Skive, herunder Skive Kaserne
• Mulighed for at ældre/handikappede kan komme sikkert frem på mini-crosser
• Udvikling af landsbyerne, der skal gøre det attraktivt at flytte ud:
• Attraktivt for børnefamilier, gør børn og unge selvtransporterende således at:
• Man kan nøjes med én bil
• Få overskud i børnefamilierne med flere børn



• Rekreative aktiviteter
• Turistmæssige tilbud til byboeren om cykling til skov og å, se appendix A.
• Folkesundhed:
• Modvirke stigende problemer med overvægt pga. stillesiddende arbejde hos voksne og
børn.
• Ved aktivering af de unge mennesker med skolegang i Skive - gymnasiet og teknisk
skole - kan de få en stor del af Sundhedsstyrelsens anbefalede motionsniveau dækket.
• Vores unge mennesker bliver mere og mere inaktive, og vejen indbyder ikke, til at
man som forældre vil lade sine børn cykle til diverse ungdomsuddannelser i Skive.
Alternativet bliver bus frem og tilbage + mange timer foran tv og computer, hvor sidstnævnte
desværre er en stor del af de unges dagligdag. Så ud fra et sundhedsperspektiv
kan cykelstien også være hensigtsmæssig: indbyde til at forebygge livsstilssygedomme
og inaktivitet blandt de unge mennekser i Fly og omegn.
• Studier viser desuden at "aktive børn og unge" har et højere indlæringsniveau i skolen
end børn som er fysisk inaktive i dagligdagen.
• CO2-udslippet mindskes gennem mindre bilkørsel
Høringssvar til Viborg Kommunes trafikplan. Cykelsti Fly - Skive
Appendix A: Fortsættelse af stisystemet til Vridsted og Mogenstrup
Vision:
• Ved at skabe forbindelse mellem tre kommuner gør Viborg udkant til centrum i enestående
naturperle.
• At skabe en sikker trafikvej for skolebørnene mellem Fly og Vridsted
Beskrivelse:
På sigt vil stisystemet kunne videreføres langs åen til Vridsted (se rød markering på kortet nedenfor).
For små midler kunne stien videreføres over eksisterende bro til Mogenstrup på den anden
side af Karup Å (se blå markering). Forslaget indebærer ikke nævneværdige anlægsarbejder i
Holstebro kommune, hvor det almindelige vejnet er velegnet til cykeltrafik.
Med venlig hilsen, Troels Møldrup, Borgvej 2, Fly, 7800 Skive

23 Cykelsti Fly til Skive God ide. En forbindelse videre mellem Fly og Vridsted ville være det næste logiske skridt.

24 Busdrift mellem
Randers og Viborg

Det virker meget grotesk, at der ofte er en dobbeltgækning på ruten. Først kommer en rute 62 og kort derefter en X
bus. Der er midt på dagen meget få med disse busser (hvorfor er trafiktallenw helt fra 2013). Disse bustimer kunne
være brugt langt bedre på aften kørsel samt weekend uden for hovedruten.



25 Stiforbindelse mellem
Fly og Skive

Vedhæftet fil:
8. oktober 2017

Foreslået tiltag: Stiforbindelse mellem Fly og Skive
Jeg vil gerne opfordre til, at det bliver prioriteret at få lavet en stiforbindelse mellem Fly og Skive. Fly ligger meget tæt
på Skive Kommune og der er fra Fly en del, som arbejder i Skive. Vejen er meget trafikeret og med en del tung trafik,
så det vil helt klart øge sikkerheden at få etableret en stiforbindelse mellem Fly og Skive.
Det vil også være til stor glæde for alle dem, som gerne vil ud at cykle med familien, hvor man med en stiforbindelse
kan tage selv de yngste med ud på en sikker cykeltur. For det er da dejligt at kunne tilbringe kvalitetstid sammen og
særligt når det er på en sikker måde. Det er en flot tur med dejlig natur, som man lægger ekstra godt mærke til, når
man tager cyklen. Eller måske vælger at løbe en tur.
Vi har kendskab til en bedstefar og et barnebarn, der var ude at cykle på strækningen, hvor bedstefaren blev ramt af
en bil på strækningen. Så det er bestemt ikke ufarligt. Det havde efterfølgende konsekvenser for dem begge.
Jeg vil se frem til en stiforbindelse mellem Fly og Skive og vi vil helt klart benytte os af den, når den kommer.
Med venlig hilsen

Brita Torp Søgaard
Solgårdsvej 3, Fly
7800 Skive

26 Cykelsti rute 16
(Viborg-Ravnstrup)

Borgerforeningen får løbende mange henvendelser vedr. det "manglende ben" i cykelstjernen dvs fra Jegindøvej
videre via rundkørslen ved Vibocold, etableret på sydsiden parallel med rute 16. Vi vil derfor opfordre Viborg
Kommune til at fremskynde etableringen/projektet til udførelse hurtigst muligt. Ravnstrup er den by i kommunen som
procentvis vokser mest i.f.t. indbyggertal, bl.a. ved tilgang af mange børnefamilier. Vi føler lidt vi tidligere er blevet "lidt
overset" herude i den vestlige del af kommunen, så nu må det vel snart være vores tur til at "komme ind i varmen",
ikke? mvh Bestyrelsen for Ravnstrup By og Omegns Borgerforening.

27 Bemærkninger til
trafikplan

Vedhæftet fil:

Bemærkninger til Trafikplanen for Viborg Kommune

Trafikplanlægningen bør sigte på maksimal nyttevirkning for kommunens borgere af de investerede midler, uanset om
der er tale om kommunale eller statslige veje – pengene kommer under alle omstændigheder fra landsets
skatteborgere.

Som borger i Viborg Kommune er det vigtigt at kunne komme let og sikkert rundt i kommunen og ud til de
omkringliggende byer. På det overordnede plan bør trafikplanen derfor sigte på at forbedre og måske udvide vejene



især mod Århus (Rute 26) og Vejle (Rute 13). Det kan gøres ved at anlægge et ekstra overhalingsspor, så det bliver
let og sikkert at overhale langsomt kørende trafikanter, som f.eks. på rute 13 nord for Viborg.

For at minimere antallet af biler på vejene bør Viborg Kommune gøre samkørsel lettete ved mere konsekvent at
etablere pendler-P-pladser ved trafikknudepunkter i lighed med den ved Kraftvarmeværket.

Viborg Kommune bør straks melde sig ud af Hærvejskomiteen og i øvrigt modarbejde alle tanker om en
Hærvejsmotorvej. Begrundelserne herfor er mange:

1. En Hærvejsmotorvej vil naturligvis gøre det lettere for især at køre til Vejle og Aalborg, men vil gøre øst-vest
trafikken vanskeligere ved at skære kommunen over i to adskilte dele på samme måde som f.eks. Gudenåen,
der kun kan passeres via de anlagte broer.

2. En Hærvejsmotorvej vil belægge i størrelsesordenen 360 ha af kommunens jord med asfalt og i al fremtid
skabe et permanent støjtæppe over mellem 7 og 11 % af kommunens areal.

3. Et meget stort antal af kommunens borgere vil blive påvirket af støjen fra motorvejen, og dermed få såvel
deres livskvalitet som ejendomsværdi reduceret betragteligt.

4. En motorvej vil medføre flere biler med højere hastighed, hvilket vil øge CO2 udledningen på et tidspunkt,
hvor klimasituationen kræver, at vi gør alt, hvad vi kan, for at gå den modsatte vej.

Venlig hilsen
Ellen og Jens Frydendal
Batum Hedevej 3
8830  Tjele

28 Trafikplan,
Randersvej, Østlig
Omfartsvej og kollektiv
trafik mv

Vedhæftet fremsendes bemærkninger til Trafikplan-forslaget
Vedhæftet fil:
Til Trafik og Veje, Viborg Kommune
trafikogveje@viborg.dk

Viborg den 10. oktober 2017
Bemærkninger til forslag til TRAFIKPLAN
Vi glæder os over, at Byrådet nu fremlægger en samlet trafikplan – det er jo første gang siden
Kommunesammenlægningen.

Om Randersvej, Østlig Omfartsvej og kollektiv trafik
Vi håber, at Byrådet mindst hvert 4 år vil fremlægge en sektorplan og inden for nogle få måneder vil fremlægge
forslag til at aflaste Randersvej over Søerne. Egentlig burde vejen over Søerne aflastes så meget, så kun svage
trafikanter og busser kan bruge den.



Hertil kommer at den forventelige byudvikling med Arnbjerg og Taphede vil kræve stor indsats, vel hovedsageligt
finansieret over byggemodningen. Regnes for eksempel med 2000 boliger á 50.000 kr., bliver det 100 mill kr. til at
tage de største udfordringer op:

- Fremkommelighed for biler fra Østbyen til Handelscentret i Midtbyen og Storcentret samt  Sygehuset
- Bybussernes omvej fra Østbyen til Handelscentret og Jernbanestation og Rutebilstation.

En del af løsningen kan være en østlig omfartsvej i forlængelse af Houlkærvej – Tapdrupvej syd om Bruunshåb til
Rute 26 Århusvej uden at krydse Nørreå og koordineret med Viborg Naturpark og selvfølgelig tilpasset det meget
flotte landskab.  Alternativ linjeføring kan være en østligere forbindelse omkring Tapdrup – Nordre Ringvejs Østlige
ende ved ”Foderstoffen”

På forhånd vil vi heller ikke afvise, at særskilte busbaner på visse strækninger kan være en god løsning, og håber at
bybusserne ikke længere nedprioriteres. Nedprioriteringen er bl.a.   udtrykt med den dyre omvejskørsel med
lukningen af Gravene og slingrekursen side 35 i forslag til lokalplan 481 Centerområde ved Tingvej – først lidt til
venstre – så til højre – så til højre og så til venstre. Og modsat den anden vej. Et sådant byggeri burde ret let kunne
tilpasses, så busserne og deres passagerer får optimale forhold!

I øvrigt er togforbindelsen Aarhus – Viborg alt for langsom og burde komme ned under 40 minutter og bidrage til, at
toget til Aarhus kan være et reelt alternativ til kørsel i egen bil. Viborg byråd må arbejde tæt sammen med bl.a. Skive
for at forbedre togforbindelserne.

Generelt for cykelstier
Fremme fremkommelighed, styrke svage trafikanter, herunder gennemgå og systematisere uklare vigepligtsforhold,
nogle steder viger biler for cyklister, flere steder omvendt.

Trafiksikkerhed
Afsnittet om trafiksikkerhed bygger kun på politi-registrerede ulykker og alle de andre bør også inddrages. Et af
resultaterne vil utvivlsomt blive, at sikkerheden på Houlkærvej skal forbedres med venstresvingsbaner ved
sidevejene og muligvis også højresvingsbaner.

Gående fra Houlkærcentret til Fennebakken mv og omvendt
Vi er glade for, at der er kanalisering og selv om langt de fleste bilister holder passende tilbage for gående, er mange
utrygge ved at krydse en kørebane til fods. Spørgsmålet er så om en markeret fodgængerovergang vil øge
sikkerheden; under alle omstændigheder vil en væsentlig lavere bil-hastighed mellem Fennebakken og Hyrdebakken
bidrage til fodgængernes sikkerhed og tryghed.



60 km/h er alt for hurtigt på Houlkærvej efter vores opfattelse og biler fra nord kan næsten køre ligeud gennem
Rundkørslen.  Vi foreslår derfor hastigheden mellem Hyrdebakken og Fennebakken nedsættes væsentligt, så meget
som muligt og gerne til 30 eller 40 km/h.

Knallertkærende fra Rundkørslen mod nord ad Houlkærvej
Som bekendt må knallert ikke køre på cykelstien fra Rundkørslen mod nord
Men der er meget stor risiko for påkørsel, når knallerten kører ud af Rundkørslen på kørebanen – og det er helt
uacceptabelt.
Vi foreslår derfor, at knallert får tilladelse til at køre på cykelstien fra Rundkørslen mod nord helst til Amtmandshøjen
og mindst til Hyrdebakken. Det vil formentlig betyde at den smalle sti skal udvides på strækningen. (Og det vil slet
ikke være nogen storhed, den nuværende trafik taget i betragtning.)

Houlkærvej fra Fennebakken til Skovbakkevej
Selv om Skovbakkevej blev udbygget for adskillige år siden, er svage trafikanter henvist til enten en omvej eller at
køre på Houlkærvej til Houlkærcentret.
Derfor bør stien langs Houlkærvej snarest forlænges fra Fennebakken til Skovbakkevej.

Skaldehøjvej – Randersvej.
Vi er glade for, at cykelstien på Randersvej er anlagt fra Rundkørslen til Foulum og undrer os over udformningen af
krydsningen med Skaldehøjvej – en dobbeltrettet sti krydser en ret befærdet vej i udkanten af et byområde – kører
cyklisten ud af byen mod øst, kommer han for bilisten fra uventet side samtidig med at cyklisten kører nedad og nok
med god fart. Hertil kommer at gadelygten kan tage opmærksomhed.
Vi synes, at sikkerheden bør forbedres, eventuelt ved at trække Stien tilbage a la stien på Randersvej / Nørresøvej
inden det for alvor går galt.

Drift herunder økonomien
Desværre er drift og økonomi ikke belyst og det fremgår ikke, hvornår ujævne og hullede cykelstier udbedres. Vi
bidrager gerne med oplysninger så prioriteringen kan ske på et bedre grundlag.

Med venlig hilsen
Henrik Søgaard
Formand                                       Henning Bruun-Schmidt
                                                          Kasserer i Initiativgruppen Houlkær



29 Høringssvar vedr.
cykelsti Fly-Skive

Høringssvarret er vedlagt som bilag.
Vedhæftet fil:

Fly d. 10. oktober 2017
Høringssvar vedr. Cykelsti mellem Fly og Skive
Det har gennem mange år været et stort ønske at få etableret en cykelsti fra Fly til Skive. Vi er borgere, der har
arbejdet aktivt for cykelstien, og vi er tidligere fremkommet med konkrete planer m.m.
Af mange grunde (se nedenstående) håber vi nu at komme i betragtning.
Som borgere i kommunen kan vi godt føle os forbigået trafikalt, eftersom vi bor i et yderområde, der har dårlige
offentlige forbindelser og lang vej/rejsetid til Viborg.
Desto vigtigere er det for os, at alle borgere kan komme sikkert, billigt og let til Skive på alle tidspunkter.
Vi finder det vigtigt, at man som familie kan bo i Fly med én bil suppleret med cykel, knallert, bus. Det er dog
ikke trafiksikkert at transportere sig til Skive på to hjul. Der er meget trafik i myldretiden, og der køres stærkt.
To biler kan ikke passere hinanden samtidig med en cykel.
Det er et problem at vore børn/unge ikke kan transportere sig selv sikkert på to hjul til ungdomsuddannelser,
fritidsaktiviteter, sport og ungdomsliv i Skive. De kan heller ikke få gratis bustransport, (da vejen er for kort), så
de bør kunne cykle sikkert. Vi ser derfor helst en oplyst cykelsti.
Vigtige argumenter for cykelstien Fly - Skive:
Sikker transportvej til:
1. Gymnasiet og ungdomsuddannelserne i Skive.
2. Toget i Skive, (man skal kunne komme til Viborg på arbejde og ungdomsuddannelser)
3. Rideskolen
4. Badeland/Kulturcenter Limfjord med biograf
5. Fritidstilbud til børn og unge
6. Arbejdspladser i Skive, herunder Skive Kaserne
7. Mulighed for at ældre/handikappede kan komme sikkert frem på mini-crosser
8. De unge skal have mulighed for et ungdomsliv med kammerater.

Udvikling af landsbyerne. Det skal være attraktivt at bo i Fly:
1. Man skal kunne nøjes med én bil
2. Få overskud i børnefamilierne med flere børn
3. Rekreative aktiviteter, fantastisk natur



4. Man skal kunne passe et arbejde i Skive, hvis man har knallert, cykel, el-cykel (ingen busforbindelser på skæve
tidspunkter)

Turistmæssige tilbud til byboeren om cykling til skov og å.
Folkesundhed:
Viborg Kommune har et erklæret mål om at styrke folkesundheden.
Modvirke stigende problemer med overvægt pga. stillesiddende arbejde hos voksne og børn.
Ved aktivering af de unge med skolegang i Skive - gymnasiet og teknisk skole - kan de få en stor del af
Sundhedsstyrelsens anbefalede motionsniveau dækket.
Vores unge bliver mere og mere inaktive, og vejen indbyder ikke, til at man som forældre vil lade sine børn cykle
til diverse ungdomsuddannelser i Skive. Alternativet bliver bus frem og tilbage + mange timer foran tv og
computer, hvor sidstnævnte desværre er en stor del af de unges dagligdag. Så ud fra et sundhedsperspektiv kan
cykelstien også være hensigtsmæssig: indbyde til at forebygge livsstilssygedomme og inaktivitet blandt de unge
mennekser i Fly og omegn.
Studier viser desuden at "aktive børn og unge" har et højere indlæringsniveau i skolen end børn som er fysisk
inaktive i dagligdagen.
CO2-udslippet mindskes gennem mindre bilkørsel
Venlig hilsen
Kirsten Møldrup
Borgvej 2, Fly
7800 Skive

30 Opbakning til forslag
om cykelsti mellem Fly
og Skive

Jeg vil gerne â€“ på vegne af foreningen, Cirkus Højdeskræk (der har til huse på den gamle skole i Fly) â€“ på det
kraftigste bakke op om en cykelsti fra Skive til Fly. Vejen mellem Fly og Skive er aldeles trafikeret og det er yderst
farligt for cyklister at køre vejen. Vejen er smal, mange bilister kører stærkt og der foretages ofte overhalinger. Med
cirkus højdeskræk har vi etableret en god og sund fritidsaktivitet for børn i alle aldre. En aktivitetsmulighed der vel at
mærke ikke findes i hverken Skive (eller i Vridsted og øvrige byer omkring Fly for den sags skyld). Busforbindelserne
skaber logistiske udfordringer med at komme til og fra træningen og en cykelsti mellem Skive og Fly (og på sigt
forhåbentligt mellem Fly og Vridsted) vil give de unge muligheden for at tage cyklen i stedet, hvilket faktisk ikke er en
reel mulighed i dag. Det er simpelthen alt for farligt Vi håber meget, at forslaget bliver stemt igennem, og at vi hermed
ikke bliver glemt, selvom vi bor i kommunens ´yderste rækker´. Vi glæder os til at kunne cykle til og fra Skive uden at
sætte livet på spil. Bedste hilsner Eva Mørup Mikkelsen

31 Høringssvar A26 Nord Det ville betyde mere tryghed når jeg cykler ad A26 for at kunne komme på Himmerlandsstien, til Løgstrup og Viborg.
Der er meget smalt ved broen over Fiskbæk og bilerne kommer tæt på. Jeg cykler på strækningen flere gange
ugentligt.



32 Cyklisme Bemærkninger fra Gullev Borgerforening

Vedhæftet fil:

Bemærkninger fra Gullev Borgerforening

Trafikplanen indeholder mange gode intentioner om
forbedringer af cyklisme i Viborg Kommune.

Fra Gullev Borgerforening vil vi gøre opmærksom på
følgende.

Kommunens sydlige cykelstjerne
I Viborg er der etableret den midtjyske cykelstjerne, for at forbedre cykleforhold ind mod Viborg.

Her i kommunens sydlige del mener vi, at der er behov for at etablering en cykelstjerne med Bjerringbro
som centrum. Mange har deres arbejdsplads på Grundfos, som ligger i cykelafstand fra en lang række byer,
men de veje der fører mod Bjerringbro, levner ikke meget plads til cyklister.
Herudover går de fleste børn i skole i Bjerringbro, og mange skal køres med bus, da de veje de skal anvende
er betegnet som trafikfarlige.
Hvert år omkring skolestart køres kampagne for at man skal cykle i skole. Det synes vi er en god ide, men
det er for farligt.

Stibro over Borrevej

I trafikplanen står ”Børn i Gullev går i skole i Bjerringbro. I den forbindelse skal de krydse Borrevej ved Gullev
Byvej (privat fællesvej) og herfra kobles på stisystem gennem boligområde i det sydlige Bjerringbro. Der har
gennem længere tid været et ønske om at forbedre krydsningen af Borrevej. Potentialet vurderes at være
begrænset og en forbedring af krydsningen i niveau kan overvejes.”

Broprojektet er på investeringsplanen, men vi undrer os over den lille bemærkning der er er med i
trafikplanen.



Vi vil igen gør opmærksom på, at krydsningspunktet på Borrevej er problematisk på flere måder. Der er
meget dårlige oversigtsforhold, der køres med meget høj hastighed og der er mere end 850 biler i timen,
i den periode hvor skolebørnene skal krydse vejen, e.  (det passer netop med skiftehold på Grundfos).
Stibroen vil også have stor betydning for folk der cykler på arbejde.

I dag anvendes stisystemet gennem Gullev Bakker, og den private fællesvej til Gullev som motionssrute
for cyklister og løbere fra Bjerringbro.
Broen over Borrevej har således betydning både også for folk i Bjerringbro.

33 Høring Trafikplan 2017 Vedhæftet fil:

Viborg 11. oktober 2017

HØRING: TRAFIKPLAN 2017

Handicaprådet har fulgt den lange og meget grundige tilblivelse af denne trafikplan.
Et meget spændende og bredfavnende forløb, hvor der har været gode muligheder for borgerne til at
følge med og komme me spørgsmål og ønsker til.
Fra den åbne start i oktober 2016 til det næsten færdige resultat som blev sendt i høring i august og
præsenteret på borgermødet i september i år.

Visionen er bred og rummer mange muligheder og ”deltagere”.
Der er med grundighed beskrevet muligheder for alle trafikanter. Men det der har vores særlige
bevågenhed er:
Det skal være nemt…
Det skal være attraktivt….
Det skal være muligt….
Det skal være sikkert…
Disse visioner omfatter alle borgere, men der er taget særlige hensyn til svagere trafikanter bl.a. også
handicappede.

Disse hensyn ser vi klart i afsnittene om:



 den kollektive trafik, hvor beskrivelserne er klare, om end der i praksis er mangler i form af bredere
dækning ud til mindre samfund i kommunen. Mulighederne er der, men det er ikke kun Viborg
Kommune, der bestemmer, der er andre aktører. De seneste måneders debat om busruter og
busplaner viser et behov , men også en virkelighed. Mange handicappede er afhængige af den
kollektive trafik, derfor følger vi udviklingen på dette område tæt. Flextrafik er en af mulighederne
men er en forholdsvis dyr transporotform.

Cykeltrafik: Viborg har arbejdet meget med udbygning af har rigtig stor betydning for en
efterhånden stigende gruppe ”selvtransporterende handicappe” – trehjulede cykler, små el-scootere.
Samtidig er det også muligheden for de yngre usikre trafikanter til en mere sikker ”vej”. Vi vil
henlede opmærksomheden på nogle små ”skønhedsfejl” – lidt for stejle ramper ved af- og påkørsel
til stierne.

Fodgængere:
For borgere med gangbesvær er det af uhyre stor betydning, at fortovsbelægningen er plan, det
kræver store ressourcer til vedligehold, men det er sikkerhed som er vigtig. For rollatorbrugere og
kørestolsbrugere er også det ”plane underlag” vigtigt, ligesom kantsten ramper har betydning. Vi er
klar over at også denne del af trafiksikkerheden er fokusområde.

Det er med stor tilfredshed at vi ser,at ”hele kommunen er inddraget, der er også kontakt til og fokus
på de mindre samfund, som der er mange af i vores store kommune.

Handicaprådet udtrykker tilfredshed og glæde over det meget store og borgerfokuserede arbejde.
Trafikplanens opbygning og sprog gør den til et overskuelig og meget læsevenligt dokument.

På handicaprådets vegne

Ulla Serup Thomsen
Formand for handicaprådet i Viborg



34 Cykelsti Skive - Fly -
Vridsted

11. oktober 2017 Ole Hansen Solgårdsvej 29 B, Fly 7800 Skive Emne: Cykelsti Skive - Fly - Vridsted Fly Lokalråd
repræsenterer Fly Borgerforening, Fly Aktive Kvinder, Fly Sangforening, Fly Medborgerhus, Fly Vandværk, Vestfjends
Vinlaug, Fly Idrætsforening, Fly Menighedsråd og Cirkus Højdeskræk. Rådet har bemærket, at der er en stigende
interesse her i byen til at bruge cykel både til motion samt til kørsel til arbejde og uddannelse i Skive, en tendens der
nok er styrket en hel del efter fremkomsten af EL-cykler. Vi ser også mange, der motionscykler fra Vridsted,
Mogenstrup o.s.v. gennem Fly mod Skive. (Mogenstrup har haft ønske om at blive tilsluttet vores cykelstisystem via
den eksisterende forbindelse over Karup Å stik øst for Mogenstrup). Fly Lokalråd vil derfor stærkt gå ind for, at der
snarest etableres en cykelsti helt fra Skive via Fly til Vridsted for at tilgodese navnlig vore egne flyboers cykling af
enhver art, herunder ikke mindst skolebørns kørsel til skolen i Vridsted. Fly Lokalråd v. Ole Hansen

35 Øget sikkerhed på
Tostrupvej /
Rindsholmvej

se vedhæftede
Vedhæftet fil:

Forslag til ændret anvendelse af Tostrupvej fra Kjellerupvej til Hovedvej 13 samt af
Rindsholmvej fra Hovedvej 13 til Rindsholm.
Begge veje foreslås ændret til kun ærindekørsel for køretøjer over 3500 kg.
Der opleves en stigende mængde gennemkørsel med tunge køretøjer på begge veje.
Begge veje er smalle med sving, bakker og deraf følgende dårlige oversigtsforhold.
Begge veje er utrygge for bløde trafikanter, idet biler og ikke mindst lastbiler kommer meget tæt på, når de skal
forbi.
Når en personbil møder en lastbil, medfører det som regel, at begge køretøjer må køre med et hjulsæt i rabatten
eller på kanten af asfalten. Der er derfor meget høje kanter mange steder og asfalten brækker i kanten.
De høje og mange steder beskadigede kanter, udgør en fare for såvel bløde trafikanter som for biler.
Begge veje er oprindelig smalle grusveje, der i takt med tidens krav er gjort bredere, uden at der er lavet en egentlig
vejkasse. Det fører til, at der på grund af tung trafik, opstår revner i asfalten på langs af vejene 60-80cm fra
asfaltkanten med mange reparationer til følge.

36 cykelsti gennem Kvols På vegne af Kvols Beboer- og Foredragsforening vil jeg gerne foreslå etablering af cykelsti til Løgstrup. Vi har forsøgt
før, men fik afslag fordi det blev for dyrt. Her kommer forslag til en ny linjeføring.



Vedhæftet fil:



37 N.F.S. Grundtvigs Vej Jeg kan se der er udarbejde forslag til tiltag på vejen og at de konkrete tiltag skal udarbejdes med inddragelse af
beboerne i området. Jeg bor selv på vejen. Allerede nu vil jeg dog gerne at i specifikt medtager ønsket om et
fodgængerfelt omkring B.S. Ingemanns Vej eller cykelstien igennem parken. Et fodgængerfelt ved Holbergs Vej har
også været efterspurgt.

38 Gl. Randersvej I den kommende trafikplan for Viborg Kommune håber vi som beboere i Spangsbjerg-området (Spangsbjerg Have og
Saturnvej) meget at I vil kigge lidt på den stærkt forøgede trafik på Gl. Randersvej, Vi bor ud til selve vejen. For år
tilbage lavede man støjvolde langs Tapdrupvej for at dæmpe trafikstøjen fra bilerne, som nok oprindelig skulle køre
langs Tapdrupvej til den store rundkørsel ved Løvbjerg. I stedet sker der nu det, at rigtig mange fra Asmild Mark
området samt rigtig mange fra Tapdrup bruger Gl. Randersvej som smutvej til og fra arbejde. Og mange, mange
andre bruger også vejen som smutvej. Og langs Gl. Randersvej er der ingen støjvolde. Det giver utrolig megen støj til
alle os, der bor op til vejen. Og der kører rigtig mange biler næsten døgnet rundt. Kan I gøre noget for at forhindre
gennemkørsel - eller vil I gøre noget for at formindske støjen betydeligt. Enten ved mange bump eller chikaner og evt.
fartbegrænsning, så bilernes fart nedsættes. Håber meget at man vil forsøge at begrænse den meget øgede trafik -
som sikkert forøges yderligere ved nybyggeriet i Tapdrup. Det er også et stort ønske, at der kan lægges
støjdæmpende asfalt på Gl. Randervej.

39 fly-Skive cykelsti jeg har i mange år cyklet til mit arbejde i den sydlige ende af Skive by. jeg nyder turen og den dejlige natur. De
seneste år har jeg imidlertid kun cyklet i sommerhalvåret. Det er simpelthen for farligt, når det bliver mørkt. Vejen er
for smal til 2 passerende biler, når der også skal være plads til en blød trafikant. Samtidig vil det store og fine
naturområde mellem Fly og Skive blive benyttet af langt flere fodgængere og hundeluftere, hvis de ikke skal færdes på
den befærdede vej undervejs til naturoplevelser.

40 Cykelsti mellem Skive
og Fly

Vi ønsker cykelsti mellem Fly og Skive, for at gøre det sikre for cyklisterne at komme frem og tilbage

41 Fly-Skive cykelsti Jeg cykler på arbejde i Skive. Der er jeg glad for. Der vil jeg gerne blive ved med,også i vinterhalvåret. Her er en
cykelsti nødvendigt.

42 Cykelsti mellem Fly og
Skive

Jeg ønsker sikker trafik for især alle børnene



43 Kommentarer fra
Danmarks
Naturfredningsforening
til Trafikplanen

Viborg d. 10-10-2017 Danmarks Naturfredningsforening i Viborg har flg. kommentarer til Viborg Kommunes forslag til
trafikplan: Indledningsvis vil vi rose Viborg Kommune for at have udarbejdet en trafikplan for hele kommunen og på
den måde sætte fokus på nogle vigtige rammevilkår for udviklingen i kommunen. I planen er der mange fornuftige
forslag til, hvordan man kan formindske de gener, som en forventet forøgelse af trafikken vil føre til. Danmarks
Naturfredningsforening ser også trafikplanlægningen som et instrument til at forhindre eller mindske de mange
negative konsekvenser, som den øgede trafikmængde vil have for naturen, klimaet og miljøet. Vi er af den opfattelse:
â€¢ AT TRAFIK OG VEJE KAN FRAGMENTERE NATUREN â€“ dele den op i alt for mange små bidder, som ikke har
nogen forbindelse med hinanden. Det er uheldigt for dyrebestande, som isoleres og i nogle tilfælde bliver så små, at
de ikke kan overleve. Derfor bør en trafikplan også indeholde forslag til forøgelse af antallet af faunapassager og
spredningskorridorer ved de eksisterende veje. Nye veje bør ikke anlægges gennem naturområder. Over/under nogle
af Viborgs indfaldsveje ville faunapassager formentlig have en positiv effekt: Skivevej skiller Undallslund fra Skrikes
Plantage, Løgstørvej skiller Skrikes Plantage fra Neckelmanns Plantage, Herningvej skiller Hald Ege fra arealerne
omkring Hald Sø og længere sydpå skilles Stanghede fra plantagerne på den anden side af vejen. For blot at nævne
nogle eksempler. â€¢ AT ØGET TRAFIK FØRER TIL ØGET UDLEDNING AF CO2 og dermed belastning af klimaet. I
forvejen står trafiksektoren for 1/3 af Danmarks samlede CO2 udledning. Derfor er det fint, hvis eller når trafikplanen
indeholder en række initiativer til: - forbedring af den kollektive trafik. Ikke alene flere ruter og flere afgange men også
større fleksibilitet ved f.eks. at tillade, at man medbringer cykler, muliggøre at busserne kommer hurtigere frem ved at
etablere busbaner, bedre parkeringsforhold for cykler ved busstoppesteder, mulighed for at bestille taxabusser
samarbejde med Gomore eller lignende delingstjenester. En nærbane mellem kommunens større byer hilser vi
velkommen - udbredelsen af biler med andre drivmidler end de konventionelle bl.a. gas-el og brintdrevne biler til
hjemmeplejen, kommunens øvrige bilpark samt bybusserne - forbedringer af fjernforbindelserne til Århus, Odense og
København og nordpå til Ålborg - øget satsning på cykling i hverdagen: Der er sket meget positivt på cykelfronten de
sidste par år â€“ ikke mindst pga etableringen af regionale og nationale cykelruter; men der bør inden for kommunens
grænser og i samarbejde med bl.a. Skive kommune anlægges mange flere cykelstier. Der er afsat for få penge til den
opgave og ambitionerne er for små i forhold til de mange ønsker, der kommet fra kommunens borgere â€“ i omegnen
af 150 ønsker. Cykelstier til og fra skoler, offentlige institutioner, trafikknudepunkter, naturområder mm vil fremme
cyklismen i hverdagen. Bedre vedligehold af cykelstierne er nødvendigt. - bedre forhold for cyklisterne i det hele taget:
tilstrækkelig mange cykelstativer i byerne. Ved trafikknudepunkter, hvor cyklerne skal stå parkeret længe, bør
cykelstativerne være overdækkede. Manuelle cykelpumper som den, der er opstillet ved Spar butikken på Gl.
Ålborgvej vil blive meget populære - børn som cyklister: kommunen kunne i alle de større byer anlægge
børnecykelbaner, hvor børnene kunne lære at cykle og lære at forholde sig til trafikken under betryggende forhold â€¢
AT ØGET TRAFIK FØRER TIL ØGET FORURENING: såvel pga partikeludledning, kvælstofudledning og støj. Flere
byer taler om at forbyde kørsel med dieselbiler i byerne og flere steder bliver der arbejdet med støjdæmpende
foranstaltninger langs veje og som vejbelægning. Viborg Kommune bør være dialog med staten om støjdæmpende
foranstaltninger i form af anden vejbelægning på de statsveje, som går gennem vores naturområder â€“ f.eks.
Herningvejen ved Dollerup bakker og Stanghede, flere strækninger af Løgstørvejen mm. Mange af Viborgs
nuværende og fremtidige trafikale problemer skyldes den uheldige sammenblanding af lokal og regional/national trafik.
Den smelter sammen i de store rundkørsler vest og nord for Viborg. Danmarks Naturfredningsforening foreslår, at
man i stedet for at lade trafikken smelte sammen adskiller den, så den regionale/nationale trafik får mulighed for køre
direkte igennem og den lokale bliver ledt under eller over den gennemgående vej. Danmarks Naturfredningsforening
går ikke ind for en motorvej til Viborg. Uanset om man vælger en vejføring vest eller øst om Viborg vil en motorvej



betyde tab af værdifuld natur og naturområder vil blive delt op. Vi foreslår i stedet, at eksisterende hovedlandeveje
udbygges - så vidt muligt i de eksisterende linjeføringer. Med venlig hilsen Danmarks Naturfredningsforening, Viborg
På foreningens vegne Vibeke Galsbo

44 Cykelsti Fly - Skive Som aktiv motionscyklist er der nogle fantastiske cykelture gennem Fjends over Skive og tilbage gennem Nr. Søby og
Stoholm. En af de passager på turen, der rummer den største fare for gruppen på 4-8 personer som vi ofte er, er turen
gennem skoven fra Skive til Fly. Vi har haft en påkørsel med et sidespejl og flere nærved hændelser med overhalende
biler, der ikke har haft det fornødne overblik og hvorved 2 biler plus en cykelist skal passerer samtidig. Ved at adskille
cykelisterne helt fra bilisterne elimineres 100% den risiko for uheld med fatal udgang som vi, der bruger strækningen
ofte frygter.

45 Høringssvar vedr.
cykeltrafik, Rute 26
nord (Fiskbæk -
Virksundvej

Vedhæftet fil:
Høringssvar vedrørende Rute 26 nord (Fiskbæk-Virksundvej)

Hjarbæk d. 11.10.2017
Vi har med glæde konstateret at der er forslag om oprettelse af en stibro mellem Fiskbæk og Virksundvej.
Vi kan kun på det aller kraftigste anbefale en sådan løsning, og gerne så hurtig som mulig. Der har i flere omgange
været forsøgt etableret en gang og cykelsti rundt om Hjarbæk fjord. Og her har netop forløbet mellem Fiskbæk og
Virksundvej været den helt store udfordring.
En stibro over Fiskbæk Å vil endvidere skabe mulighed for endnu større sikkerhedsmæssig benyttelse af cykelrute 12
samt flere muligheder fra Himmerlandsstien og Hærvejsruten.
Så alt i alt ser vi frem til at projektet bliver en realitet.
På vegne af Hjarbæk Borgerforening
Arne Jensen

46 Trafiksikkerhed i
Rindsholm - Sdr. Rind
-området

Vedhæftet fil:
Høringssvar Trafikplan Viborg Kommune 2017

A. Strækningen Gl. Århusvej fra Lindholm Biler, forbi Rindsholm Kro og videre ud til enden af Rindsholm
(rundkørsel). Der mangler en ordentlig adskillelse (fortov / tydelig afmærkning på kørebanen) mellem de svage
trafikanter og biler/lastbiler på strækningen.
Rindsholm er et pendlermæssigt knudepunkt fra/til den sydlige og østlige del af Viborg mod de større byer mod syd
og øst med en stor trafikmængde



Der en række uoverskuelige sving og vejforløb, som gør det farligt for specielt de svage trafikanter. Forslag: 1) At der
på hele strækningen etableres cykelsti (første prioritet) eller alternativt tydelig cykelsti-afmærkning, evt. i form af 2-
1-vej. For en del år siden var der en tydelig cykelsti-afmærkning op gennem Rindsholm, som i forbindelse med ny
asfaltbelægning desværre blev ødelagt. Vi ønsker den som minimum retableret. 2) Strækningen i ”toppen” af
Rindsholm (fra Sdr. Rind Vej til enden af Rindsholm: Gennemkørende biler kører ofte alt for stærkt. Løsningsforslag:
Sæt fartdæmpende foranstaltninger op, fx som man har gjort i Hald Ege, og/eller Gør vejen til en stillevej med fx max
40 km/t. 3) Svinget ved krydset mellem Sdr. Rind Vej og Gl. Århusvej: Svinget er uoverskueligt, og biler og lastbiler fra
Sdr. Rind havner ofte ovre i den modkørende bane
Løsningsforslag: Fæld yderligere træer i svinget, og Lav evt. selve krydset om, med fx ændret hældning på asfalten. B.
Strækningen ad Sdr. Rind Vej, fra Rindsholm til Sdr. Rind. De 3 byer: Bruunshåb – Rindsholm – Sdr. Rind mangler at
blive bundet ordentligt sammen, set med børn og andre svage trafikanters øjne. Forslag: 1) At der på strækningen
etableres cykelsti (første prioritet) eller alternativt tydelig cykelsti-afmærkning, evt. i form af 2-1-vej.
C. Strækningen ad Kjellerupvej, fra enden af Rindsholm ved rundkørslen og til krydset med Tostrupvej Der er
særdeles stor trafikintensitet, som over årene har været stigende, bl.a. også på det seneste hvor trafikken søger
til/fra motorvejen ved Silkeborg. Biler mv. kører alt for stærkt. Forslag: 1) At der på strækningen etableres cykelsti.
Dette vil også bidrage til at binde Rødkærsbro og Viborg sammen for de svage trafikanter: 2) At der etableres
hastighedsdæmpende foranstaltninger, fx en rundkørsel (se også næste punkt D)
D. Kjellerupvej / Torstrupvej – krydset. En sort plet eller potentiel sort plet. Når man fra Tostrupvej skal krydse over
Kjellerupvej, er det temmelig uoverskueligt. Man skal næsten ud på selve den krydsende kørebane, for at kunne se
ordentligt. Når bilerne ofte kører for stærkt på Kjellerupvej bliver situationen derfor samlet set ret farlig. Der er sket
dødsulykker ved krydset. Forslag: 1) Lav fx en rundkørsel (får hastigheden på Kjellerupvej ned) og 2) Lav tiltag til
forbedringer af oversigtsforholdene. E. ”uheldskrydset” mellem Tostrupvej og Rindsholmvej. En sort plet eller
potentiel sort plet Der er en del pendlertrafik ad Rindsholmvej mellem Rindsholm og A 13 (Vejlevej ved Almind).
Ligeledes er der en del trafik ad Tostrupvej, mellem Kjellerupvej – krydset og A 13 (Vejlevej ved Birgittelyst). Der er
dårlige oversigtsforhold især pga. nogle gravhøje, samt en lille bakke mod Almind-siden. Indimellem kører biler ad
Tostrupvej (med ubetinget vigepligt) blot lige over Rindsholmvej. Der er sket en række uheld i årenes løb, Fx i
sommers: der var et meget hårdt sammenstød mellem 2 biler, hvor den ene bil rullede rundt og de begge blev
smadret.
Forslag: 1) Lav fx en rundkørsel, eller 2) Lav en forlægning af enten Rindsholmvej eller Tostrupvej.

47 Fly skive Fly er en forstad til Skive, og det vil øge mulighederne for bosætning i Fly, når der etableres en stiforbindelse til Skive.
Som vejen er nu, er der dårlige oversigtsforhold både for bilister, cyklister og gående. Forsvaret kan også få gavn af
en stiforbindelse, da minerydder uddannelsen foregår tæt på Fly.

48 Cykelsti Fly-Skive Jeg kører ofte mellem Fly og Skive og mener at det vil gøre meget for trafiksikkerheden, hvis der etableres en cykelsti
på strækningen. Der er mange der cykler langs vejen, der er ofte landbrugmaskiner på vejen og det sammenholdt
med den mængde trafik, der er på strækningen, skaber nogle farlige situationer, som en cykelsti vil afhjælpe.



49 Cykletrafik Vedhæftet fil:

Cyklistforbundets kommentarer til forslag til Viborg Kommunes Trafikplan
    I Cyklistforbundet glæder vi os over, at cykeltrafikken har fået en fremtrædende placering, både når det gælder
selve visionen, de forskellige mål og i de oplistede foreslåede tiltag. Udover cyklismen ser vi os også som parthavere,
når det kommer til planerne for den kollektive trafik, og glæder os derfor over, at begge transportformer tænkes ind
i et miljøperspektiv, og at der ses kombinationsmuligheder mellem kollektiv trafik og cykeltrafik. Vi ser os også med
vores argumenter for at fremme cyklismen fint i pagt med den sundhedspolitik, som kommunen står for. Problemet
er selvfølgelig, at de forskellige trafikformer alle skal tilgodeses og bliver det i planforslaget. Derfor kommer ”slaget”
selvfølgelig til at stå om, hvordan der prioriteres dels bevillingsmæssigt dels i planlægning og realisering af
trafikanlæggene. Vi har derfor i det følgende nogle kommentarer til enkelte dele af forslaget og til at gøre
trafikplanlægningen mere forpligtende set fra cyklisternes synsvinkel. Vi lover at holde øje med realiseringen af de
mange, gode ideer og blande os, når prioriteringen og realiseringen af dem skal ske i fremtiden. Vi har valgt at
kommentere følgende områder i forslaget:
Vision
Vi glæder os over, at der lægges vægt på, at det skal være attraktivt at cykle, at trafiksikkerhed er i fokus og at
bæredygtige trafikformer fremhæves, sundhedsaspektet kunne sagtens betones mere, og ser frem til, at disse
visioner kommer til at afspejle sig i udformningen af lokalplaner og delplaner som fx en midtbyplan. Her bliver en
opgave, når hensynet til de forskellige trafikformer, der nævnes, uvægerligt vil kollidere.

Mål
Vi ser med tilfredshed, at der lægges op til et konkret mål for cykeltransportens andelen af den samlede trafik,
hvorved alle har noget mere end gode hensigter at forholde sig til. Med tanke på den øjeblikkelige stilstand på dette
område er der virkelig noget at tage fat på i de kommende år. Vi føler derfor trang til at betone, at hvis den
nuværende tendens skal vendes, er det virkelig nødvendigt med en offensiv politik på cykeltrafikkens område. En
plan kan ikke nok understrege det, hvis de 20% skal blive en realitet.
Temaer



Vi har studset noget over følgende formulering: ”I Viborg er midtbyen og stationsområdet allerede knyttet godt
sammen med resten af byen  …” Efter vores mening er der netop noget, der halter her. Nøgleordet er
fremkommelighed, som ellers på udmærket vis fremhæves flere steder i forslaget. Det er klart, at trafikplanen ikke
går i detaljer, men her lægges en forkert præmis til grund for et vigtig strækning i byen.
En stiføring fra den kommende Hærvejsbro til biblioteket og videre ad Skovgaardsvej m.v. vil med den rette
udformning og linjeføring, som er under overvejelse i øjeblikket, være et bud for en del af området, men som det er
nu, ender cyklisten, der kører ad Jernbanegade ved Sct. Mathias Port. Gravene er kun i ydertimerne en mulighed nu
og i fremtiden, Boyesgade er et mareridt på cykel, og hvad så? Boyesgadeproblemet tages op under ”Projekter”,
hvor det foreslås at gøre gaden til en kombineret bus- og cykelgade, samtidig med, at ærindekørsel tillades og der
forudses søgekørsel til byens parkeringspladser. Behovet for det sidste er ikke klart, men kombinationen bus- og
cykeltrafik må kræve egentlige stier. Kommet op til Tingvej, som der er store planer for trafikalt og
forlystelsesmæssigt, ser vi med bekymring, at der i øjeblikket arbejdes med smalle striber på en meget trafikeret
strækning, hvor vejen oven i købet tænkes udformet med to ”knæk” ved indgangen til Tinghallen. Med tanke på
planerne for hele området ved Tinghallen, kasernearealets betydning med flere uddannelsessteder for ikke at tale
om den kommunale administration ser vi i stedet et af de svage områder i byen, når det gælder fremkommelighed.
Der er med andre ord tale om det, der ud fra forslagets egne kategorier hedder ”Udfordringer”, så beskrivelsen i den
citerede passus er efter vores mening forkert og har givet en forkert præmis for planlægningen af vigtige
strækninger. En mere dækkende beskrivelse af dette ”fokusområde” kunne ønskes.

Projekter
Boyesgade er omtalt i det foregående. Vi vil gerne udtrykke vores tilfredshed med, at striberne i Ll. Sct. Mikkels Gade
bliver opgraderet til stier. Det har længe været fornødent. Med hensyn til St. Sct. Mikkels Gade foreslås den
omdannet til ”cykelgade”. Det står os ikke helt klart, hvad det indebærer, når der samtidig tillades cykeltrafik syd-
nord. Taler vi om sti (dobbeltrettet) eller stier eller er vejbanen delt?

Trafiksikkerhed – skolerne
I mill. til over en 5-6 årig periode at sætte udredningsarbejde i gang sammen med skolebestyrelser m. fl. anser vi for
en god ide, der engagerer forældrene i trafiksikkerheden ved børnenes skole.

Hastighedsplan.
Cyklistforbundet støtter i den grad nedsættelse af hastigheden i bytrafikken, især omkring skoler, institutioner og
hvor der er krydsende trafik. Ny bekendtgørelse giver netop øgede muligheder herfor. Det  nævnes, at variable tavler



kan ændres f.eks. ved at krydsende trafik aktiverer skilte via spoler - kunne det mon ikke også tænkes også at
omfatte cykler?

Kampagner
Ud fra de beregninger, som forslaget selv opstiller, forekommer det afsatte beløb at være beskedent. En fordobling
kunne være passende, forudsat selvfølgelig, at de rette ideer til kampagner er til stede.

Cykelparkeringsnorm
Hvad angår cykelparkering, et ømt punkt i midtbyen og en gammel mærkesag for Cyklistforbundet, ser vi gode ord,
men konstaterer samtidig, at det aktuelt ikke har betydet noget i planlægningen i midtbyen. De seneste planer for
Sct. Mathias Port og skitserne til omformning af Hjultorvet opererer med helt utilstrækkelige parkeringsfaciliteter.
Belært af disse oplevelser efterlyser vi en mere forpligtende formulering vedrørende cykelparkering i midtbyen, der
opstiller mål for antal af parkeringspladser for cyklister. Som forslaget arbejder vi netop også ud fra princippet om, at
Cyklen er et transportmiddel ”fra dør til dør”. Alternative muligheder i gårde m.v. er udmærkede, men det ville være
ønskeligt, om planen turde tage fat på det problem, der hedder, at førnævnte princip ofte kolliderer med nogle
handlendes betydelige behov for at fylde en stor del af gaden med ”inventar”, der ofte er til gene for både gående og
(trækkende) cyklister. Der kunne stå, at dette behov ikke bør forhindre cykelparkering inden for en konkret afstande
på 20 m fra målet. Det er ikke ”fra dør til dør”, men det kommer tættere på det ideal, som vi deler med forslaget.
Vi tager formuleringerne under dette punkt som udtryk for, at de ulyksalige pæle på og ved Sct. Mathias Gade er en
”løsning”, der vil blive erstattet af andre i form af egentlige brugbare cykelstativer, men vi så gerne, at det stod der.
Ved de ”kollektive knudepunkter” tales der om overdækkede pladser og med sikring mod tyveri. Det har netop
været et ønske fra Cyklistforbundet at få sikre, aflåste enheder for cykelparkering ved banegården i Viborg, og
lignende må også være et ønske i alle de andre stationsbyer i kommunen. Vi ønsker det taget med i planen, da der
hidtil ikke har kunnet skabes forståelse for en sådan ordning ved stationen i Viborg.

Fremme af cyklisme – bruttolisten.
Cyklistforbundet er i sagens natur glad for alle tiltag, der kan være med til at fremme cyklismen. Det gælder derfor
også den såkaldte bruttoliste, hvor de enkelte punkter er karakteriseret ved ikke at kræve de store udgifter. En
række punkter, der handler om kampagner og samarbejde, dækker noget, vi i forvejen har været engageret i, og som
vi gerne deltager i også i fremtiden. Vi vil især pege på betydningen af følgende punkter, som vi mener bør have
prioritet: 1) Ideer til regulering af biltrafikken, hvor fx nye muligheder for nedsættelse af hastighedsgrænser kan
komme i betragtning, 2) Fremkommelighedstiltag i form af ”shunts”, genveje kalder vi dem også, men bedst er de,
når de anvises og ikke blot er uformelle, og endelig tilladt højresving for rødt og 3) etablering af servicestationer – alt
sammen noget der kan lade sig gøre med få midler.



Separering af trafik. Mere godstransport og såkaldte modulvogntog vil åbenbart kræve en udbygning af vejnettet,
som nødvendiggør en separering af trafikken. Cyklister skal ikke udsættes for at dele kørebane med denne tunge
trafik. Derfor finder vi formuleringen ”kan skabe behov for særskilt infrastruktur” alt for vag. Der bør stå ”skal
nødvendigvis forbindes med en særskilt infrastruktur”

2-1 vejene omtales som en løsning på trafikerede strækninger med dårlig mulighed for vejudvidelse. Vores erfaringer
med trygheden for cyklister på striber og kantbaner får os til at påpege, at det bør fremgå, at hvis 2-1 veje vælges
som en løsning, skal det følges op af en kampagne, der fortæller, hvilke regler, der gælder for bilister og cyklister i
det tilfælde.
Afslutning
Vi har i det foregående kommenteret en række punkter i planforslaget. Som helhed ser vi positivt på den rolle,
cykeltrafikken er tildelt i planen. Vi har derfor også valgt at påskønne det i vores kommentarer, men samtidig med
pege på en række stramninger i formuleringerne og enkelte problemer. Der har længe været en god tradition for
samarbejde, og i et vist omfang også lydhørhed, over for vores synspunkter mellem Cyklistforbundets lokale afdeling
og kommunen. Vi ser frem til, at det fortsætter, når de mange gode tanker skal føres ud i livet i de kommende år.

Venlig hilsen
Cyklistforbundet, Viborg

50 Gl. Randersvej Af hensyn til trafikstøj på grund af høje hastigheder samt meget øget biltrafik på grund af, at vejen nu er blevet en
gennemgangsvej og trafikken fremover vil blive yderligere øget på grund af nybyggeri i Tapdrup og i nærområdet.
Forslag: - Gl. Randers lukkes ved Tapdrupvej, så kun bustrafik kan passere. - eller bump på vejen - f.eks. Løgstør -
hvor bus kan køre igennem, men biltrafik må nedsætte hastighed.



51 Cykelsti Fly/ Skive Vi er en meget natur elsker famile der elsker at cykle og gå Vejen mod Skive fra Fly er ikke sikkert med børn el andre
da der køres rigtig stærkt . Så oplever tit at må springe ind i rabatten . Det ville hjælpe meget med en cykelsti så vi
trygt kan gå/cykle med vores børn ind mod Skive og tilbage igen . For bilisterne vil det også være et stort plus . Da det
tit ikke er meget plads når cyklerne fylder meget og buske falder langt ud mod vej. Så for os alles sikkerhed få en
cykelsti

52 Cykelsti Fly - Skive Vi trænger i høj grad til stianlæg fra Fly ind mod Skive, hvor der tilsyneladende er et stadig stigende antal personer,
som bruger vejen til at motionere på, både til fods og på cykel, og samtidig er vejen også brugt flittigt af den alm. trafik
i forbindelse med folks arbejde. Med dens ringe vejbredde opstår der ikke sjældent potentielt farlige situationer, når
gående/løbende/cyklende/bilende trafik blandes. Jeg ser derfor med glæde at kommunen har medtaget et sådan
stisystem i planlægningen (C22). Det bekymrer mig dog tilsvarende, at jeg trods intens søgning i Skive Kommunes
trafikplanlægning ikke kan finde blot antydning af tanker om cykelsti på det korte stykke, der vil være i Skive
Kommune. Jeg vil meget gerne have anvist en mulighed for at kunne følge de aktuelle forhandlinger mellem de tre
parter: Viborg Kommune, Skive Kommune og Forsvarsministeriet. Dette må jo være forudsætningen for at kunne
påvirke forløbet.

53 Cykelsti mellem Fly og
skive

Det vil være en fantastisk ting at få den cykelsti. Det at få cyklister, soldater og fodgængere væk fra vejen, det vil være
godt for alle parters sikkerhed. Vejen er meget smal og meget trafikeret og de bløde trafikanter er meget svære at se
og det kan gå rigtig galt specielt fordi folk køre stærkt på den strækning. Jeg håber vi får den cykelsti vi længe har
ønsket og kæmpet for. På forhånd tak.

54 Cykelsti Fly-Skive Det vil være en virkelig god investering, da der regelmæssigt er farlige situationer på strækningen med cyklister og
bilister. Selvom det går ligeud, er oversigtsforholdene ikke gode pga bakker, og vejen er ikke ret bred i forhold til den
trafik, der er på stedet. Da jeg selv flyttede til Fly for snart fem år siden, solgte jeg min cykel, da jeg ikke turde at køre
på landevejen. Der er en del børn i Fly, som gerne vil benytte tilbud i Skive, og også en del voksne, som arbejder i
Skive og ønsker at cykle til og fra arbejde. Derudover benytter mange motionscyklister i alle aldre ruten, og det giver
ofte farlige situationer, ligesom vi regelmæssigt har soldater gående i camouflagetøj i vejkanten under træerne.

55 Cykelsti Ville være rart med en cykelsti . Køre selv dagligt i bilen, hvor det kan være vanskeligt at komme om ved cyklisterne.
Min datter køre også på arbejde, jeg vil blive mere tryg, med en cykelsti.



56 Fly - Skive Jeg har gjort mig følgende observationer og tanker angående forbindelsen mellem Fly og Skive. - Der forefindes
mange aktive cyklister i området, hvad enten det er MTB eller andre cykler, så er der ofte større grupper på vejen
omkring Fly. Det skaber potentielt farlige situationer, især omkring den bakketop som har mindre udsigt end resten af
strækningen. -Vores børn i området er på nuværende tidspunkt ikke i stand til at køre på strækninger uden for byen
før de når en relativt høj alder, eftersom vejen mod Vridsted er uoverskuelig, og vejen mod Skive er efter eget postulat
tungt belastet i visse tidsrum samt udsat for højere fart grundet den lange strækning med meget udsyn. - Cykelstien vil
kunne bidrage til at man kan nå ind til skives industrikvarter og køre fra Fly til Skive centrum på primære stier beregnet
til cykeltransport. -Hvis man generelt ser på artikler og materiale angående cykelstier, så falder antallet af ulykker og
antallet af cyklister stiger. Nu gætter jeg på at en cykelsti vil koste ca. 5 millioner at anlægge en cykeslti til Skive. Hvis
der sker en invaliderende ulykke på Flyvej som påkræver akuthjælp, sundhedspleje, hjemmehjælp resten af livet,
medicin, førtidspension, tabte skattekroner etc. så er cykelstien i et samfundsøkonomisk perspektiv tjent alene på
denne baggrund. Jeg kender ikke til cykelulykker på Flyvej, men risikoen er til stede, og "forebyggelse overgår
behandling hver gang" - Som nævnt oven for er der generelt konsensus i artikler og materiale angående cykelstier at
antallet af brugere stiger ved anlægning af cykelstier. sundhedsperspektivet må også være attraktivt for samfundet.
Heraf kan nævnes jf. et skandinavisk studie: 39 procent mindre risiko for at udvikle overvægt, 11 procent mindre risiko
for højt blodtryk, 20 procent mindre risiko for højt kolesteroltal og 18 procent mindre risiko for forstadier til diabetes Vi
glæder os til arbejdet går i gang. Simon Samuelsson Laursen Fly-borger

57 Cykelsti Skive-Fly Som billist er det ofte svært at se både cyklister eller trafikanter på scooter/knallert. Min egen søn og svigerfar blev
påkørt på strækningen, af en billist, som overså dem i egen kørselsretning.

58  Cykelsti Vridsted-Fly-
Skive og kollektiv trafik VROUE BEBOERFORENING AF 1993

Til Viborg kommune

Bemærkninger til trafikplanen i offentlig høring

Vroue beboerforening finder de overordnede principper i Viborg kommunes trafikplan gode og spændende.
Men der er lang vej endnu inden der er ligevægt geografisk set.

Cykelstiforbindelser mellem kommunens byer viser en klar favorisering af kommunens østlige del. Det er
synligt for enhver, at de strækninger hvor kommunen kan få medfinansiering af f.eks. staten prioriteres
særligt højt.

I kommunens vestlige del er der ikke samme mulighed for støttekroner, og derfor halter investeringen her.



Der er etableret en længe tiltrængt cykelsti mellem Vroue og Vridsted. Cykelstien benyttes i stort omfang af
såvel skolebørn som andre borgere, og derfor hilser vi det velkomment at trafikplanen arbejder sammen
med Skive kommune om etablering af cykelsti mellem Fly og Skive.

Men denne stump hjælper jo ikke skolebørn fra Fly til Vridsted skole, eller borgere fra Vestfjends som gerne
vil til Viborg med offentlig transport.

For at få virkelig glæde af denne cykelsti, så skal der laves en cykelsti mellem Fly og Vridsted, for kun derved
opnår man bl.a. de sundhedsmæssige gevinster ved at flere kan cykle og være sikre i trafikken.

Vi foreslår derfor at en cykelsti mellem Fly og Vridsted etableres samtidig med en cykelsti mellem Fly og
Skive.

Men, en cykelsti mellem Fly og Skive befordrer ikke borgere til Stoholm og til Viborg, hvor - går vi ud fra -
Viborg kommune gerne ser borgerne lave deres ikke-lokale indkøb.
Penge brugt i Viborg kommune bliver stort set beskattet i Viborg kommune, og kommer derfor hele
kommunen til gode, mens penge brugt i Skive ikke kommer Viborg til gode.

Det er derfor nødvendigt at der strammes gevaldigt op på kommunens dækning af områdets kollektive trafik.

Det  er  et  faktum,  at  kollektiv  trafik  er  mindre  forurenende  end  privat  biltrafik,  det  er  et  faktum  at
passagererne i den kollektive trafik er vigende, det er et faktum at kollektiv trafik har betydning for hvor man
bosætter sig,  og det  er  et  faktum at  Viborg kommune har skåret  gevaldigt  i  den kollektive trafik  over de
seneste år.

Alle taler om hvor svært det er at få folk til at bosætte sig lidt udenfor kommunens centrum, alle taler om at
busserne kører tomme og alle taler om, at særligt de ældre borgere uden egen befordring ikke kan komme
til byerne for at handle.
Alle taler, men alligevel bliver der gang på gang foretaget nedskæringer så mulighederne bliver færre og
ringere,



Vi forstår, at pengene ikke kan række til alle ønsker, men vi behøver en anderledes måde at tænke på. Alt
skal ikke pengemæssigt kunne betale sig, kollektiv trafik har altid kostet penge, men det fremmer
mulighederne for at bosætte sig i lidt tyndt befolkede områder, med de herligheder det medfører.

Derfor er det dejligt, at kommunen vil lave et forsøgsprojekt  med kollektiv trafik, med tre koncepter i tre
forsøgsområder, og det er glædeligt at et af disse områder er Vestfjends.

Det er et tiltag vi virkelig hilser velkomment, og vi vil gerne medvirke på alle måder.

For at få en positiv udgang på projektet så ser vi gerne at der holdes borgermøder hvor tankerne luftes i de
berørte områder, og hvor borgerne tages med på råd.

Her i Vestfjends, hvor Viborg kommune begynder når man kommer fra vest, er det meget besværligt, eller
næsten umuligt, at komme til Stoholm eller Viborg med kollektiv trafik, så vi ser gerne at der tænkes ind i
forsøgsprojektet at lægge den kollektive trafik om, så den herudefra går mere øst-vest end nord-syd.

Det er jo kommunens største og 3. største byer der er tale om. Og byer med et stort handelsliv og service
faciliteter, som er nødvendige for at borgerne kan få det til at fungere i hverdagen.

Som det er i dag så kræver det for børnefamilier næsten altid 2 biler at bo her. Det kan ændres hvis byrådet
vil tænke anderledes end i dag.

Vi forlanger ikke at alt skal være tilgængelig udenfor Viborg, men det er vel ikke urimeligt, at der skabes
mulighed for, at mange flere borgere kan komme ind til Viborgs mange muligheder og fristelser, til glæde
for hele kommunen.

Venlig hilsen
Vroue beboerforening af 1993
Hanne Præst, formand    Daniel Hedegaard,  næstformand          Benny Mortensen
Svend Erik Vangsgaard Mogens Møller Nielsen



59  Cykelforbindelse
Viborg - Rødkærsbro

Emne: Ændringsforslag til trafikplanen
Prioritet: Høj

Cykelforbindelse mellem Viborg og Rødkærsbro (rute 26 syd).
Den foreslåede cykelforbindelse i Trafikplanen mellem Viborg og Rødkærsbro foreslås ændret således,
cykelforbindelsen i stedet går fra Viborg over Rindsholm og Sdr. Rind og videre til Brandstrup og endelig Rødkærsbro.
Det er den helt oplagte og foretrukne cykelrute mellem Viborg og Rødkærsbro. Her er også meget cykeltrafik,
hvorimod der overhovedet ikke opleves cykeltrafik på ruten via Tostrupvej.

En ekstra bonus med dette ændringsforslag er, at man samtidig tilgodeser de mange skoleelever, som kommer fra
Brandstrup og Sdr. Rind-siden til Rødkærsbro Skole.
Her er meget trafik og smal vej, så det vil være meget oplagt at hjælpe cykeltrafikken på denne strækning. Her er
mange cyklister til både skole og hal.

Cykelstier omkring Rødkærsbro.
Det foreslås, at der planlægges en cykelsti fra Elsborg til Rødkærsbro – altså cykelsti på Kjellerupvej. En meget
trafikeret vej (mange lastbiler) og mange skolesøgende børn, som skal til Rødkærsbro.

Ovenstående 2 tiltag vil være et stort og positivt tiltag i den rigtige retning, hvis vi skal gøre os håb om, at
skoleeleverne skal cykle i skole fremfor at blive kørt – ligesom det også vil give større mulighed for cykelpendlere.

Med håb om, at forslagene medtages J

Med venlig hilsen
Rødkærsbro Borger- og Handelstandsforening
v/fmd. Kurt Madsen
Bjerrevej 77
8840 Rødkærsbro

60 Cykelsti Ans -
Bjerringbro Anmodning om etablering af cykelsti:

Strækningen mellem kommunegrænsen mod Silkeborg ved Ans og
byzonetavlen ved Bjerringbro (dog ikke gennem Sahl by)



Indholdsfortegnelse
Afsnit 1. Indledning
Afsnit 2. Baggrund for etablering af cykelsti
Afsnit 3. Løsningskoncept for etablering af cykelsti

Afsnit 1. Indledning
På vegne af Sahl og omegn, arbejder Sahl Kultur og Idrætsforening, i samarbejde med Bjerringbro by forum  for at få
etableret en cykelsti mellem Ans og Bjerringbro. Vi har indset at der er stort behov for en sikker færdselsåre for
cyklister og fodgængere på denne strækning. Strækningen mellem kommunegrænsen mod Silkeborg ved Ans og
byzonetavlen ved Bjerringbro (dog ikke gennem Sahl by) bliver betegnet som en trafikfarlig skolevej.
Vi synes at vores anmodning er i overensstemmelse med den nye kampagne, som ’skal markedsføre og højne
kendskabet til Bjerringbro’ (midtiheleverden.dk ) og også med Cyklistforbundets årlige kampagner som ’Alle Børn
Cykler’.



Vi ser os, i denne sag, som talerør for lokalbefolkningen, især forældre til skolebørn, samt områdets foreninger og
institutioner. Cykelstien skal desuden ses som et led i at gennemføre kommunens planer om at gøre Bjerringbro til
en by midt i hele verden, hvortil man kan cykle.
Cykelstien vil passe godt sammen med den overordnede cykelstistruktur og gøre byen selv og naturen omkring
lettere tilgængelig.
Vores anmodning omfatter, projektering, økonomisk bevilling samt etablering af cykelsti.

Afsnit 2. Baggrund for etablering af cykelsti
Strækningen mellem kommunegrænsen mod Silkeborg ved Ans og byzonetavlen ved
Bjerringbro (dog ikke gennem Sahl by)

1. Ønske om sikker gå- og cykelvej. Vejen er af kommunen erklæret som trafikfarlig vej for alle skolebørn.
Vejen er meget trafikeret, desuden er der farlige sving uden overblik. Den motoriserede trafik er
koncentreret i morgentimerne og ved fyraftenstid, hvor vejen er en central forbindelsesvej mellem
Bjerringbro og A26. Strækningen mangler vejbelysning, hvilket gør det utrygt og farligt at færdes i området til
fods eller på cykel når det er mørkt. Bilister bliver ofte overrasket af cyklister, som det er svært at se i
mørket.

2. Tilgængelighed. Efter lukning af Sahl Friskole i sommeren 2015, er Bjerringbro centrum for de fleste af
lokalområdets institutioner og aktivitetstilbud såsom børnehave, skole, SFO, idrætstilbud, bibliotek, biograf,
klubber, hvor der tilbydes mange aktiviteter for børn, unge og voksne, det samme gælder dagligvarer indkøb.

3. I Planstrategi for Kommuneplan 2017 står bl.a. at kommunen ville arbejde hen i mod at skabe ’økologiske
forbindelser og værdifulde landskaber’. Revisionen af kommuneplanens udpegninger skal ’bidrage til
kommunens vision om at værne om naturen og give borgerne adgang til naturoplevelser’ og skabe ’større og
bedre naturområder, der hænger sammen på tværs af alle kommuner.’ Med hensyn til infrastrukturen står
der: ’ Byrådet vil arbejde for at styrke kommunens trafikale infrastruktur, så den kan skabe gode fysiske
rammer for erhvervsliv og bosætning. Der vil blive udarbejdet en trafikplan og en strategi for udbygning af
infrastrukturanlæg.’
Derudover vil Byrådet arbejde ’for at skabe attraktive landdistrikter og styrke deres bosætningsmuligheder
og udviklingsmuligheder. Der vil ske en kortlægning af landdistrikternes forskellige styrker og muligheder
som udgangspunkt for ny planlægning.’
Disse planstrategier stemmer godt overens med vores ønske om en cykelsti.

4. Sundhed, miljø og natur. En cykelsti vil understøtte initiativer såsom ’Alle Børn Cykler’. En cykelsti vil skabe
et miljø rigtigt alternativ til biltransport. Naturområderne, især cykelturen omkring Tange sø kan tiltrække
cykelturister til området.



Afsnit 3. Løsningskoncept for etablering af cykelsti
Sahl Kultur og Idrætsforening, anbefaler en dobbeltrettet cykelsti langs vejen jfr. Vejdirektoratets definition. Sahl
Kultur og Idrætsforening står til rådighed for yderligere drøftelser vedr. løsningskoncept.

Med venlig hilsen Sahl Kultur og Idrætsforening

Navn Flemming Nordentoft
Adresse Skolevangen 4, 8850 Bjerringbro
Telefonnummer 20210960

Navn Rasmus Christjansen
Adresse Frisholtvej 9, 8850 Bjerringbro
Telefonnummer 31561020

61 1) Asfalt og belysning
på sti,
2) cykelsti mellem Ans
og Bjerringbro,
3) cykelsti på
Sortehøjvej,
4) MTB-spor,
5) cykelstiønsker i
Bjerringbro-området

1)

Opgradering af cykelsti Skovvejen -Kildevej
Asfalt og belysning på sti mellem Skovvejen og Kildevej – projekt 11
Se Byforum/trafikgruppen prioriteringsdokument ”8850Byforum_Trafik_CyklismeplanOkt2017”.



Stien er ca 450 m, grusbelagt, nogle steder med for store
sten (3-5 cm diameter) iblandet.
Stien er meget befærdet, men ved regn bliver dele af
strækningen mudret og dækket af vand.
Stien indgår i en ellers sikker rute – også for børn –
mellem Vest byen/Egeskov skolen og centrum, men for
de fleste er den kun anvendelig i dagtimerne, da den
mangler belysning.
Belysning vil gøre stien anvendelig og dermed
sammenbinde den trafikalt sikreste rute fra centrum
til vest byen for alle døgnet rundt.
Derfor ønskes stien opgraderet med asfalt og
belysning. Dette er et udbredt ønske fra mange beboere i
området.





2) Anmodning om etablering af cykelsti mellem Ans og Bjerringbrol (samme bilag som i høringssvar nr. 60, - ikke
vedlagt under høringssvar 61)

3) (Tidligere korrespondance om cykelsti-ønske på Sortehøjvej, samt borgerplaner for Hjermind og Lee (disse er ikke
vedlagt i dette bilag))

4) Bjerringbro den 26. juni 2017
Projektbeskrivelse
Hjermind / Kjællinghøl Sporet
Baggrund
Danmark er kendt som et cykelland, hvor vi fra barnsben lærer at cykle. Cyklen er både et
transportmiddel og en fritidsbeskæftigelse. Således er der også mange der nyder at cykle i
naturen. Men vores gode og sunde cykelkultur påberåber sig også nogle retningslinjer for,
hvordan vi må cykle i naturen, både lovgivningsmæssigt men også etisk.
Den første mountainbikerute på Naturstyrelsens arealer blev etableret i 2000 og i dag er
der over 350 km mountainbikeruter på Naturstyrelsens arealer. Naturstyrelsens
mountainbikeruter er lavet i tæt samarbejde med frivillige fra bl.a. lokale MTB-klubber.
I den lokale cykelklub i Bjerringbro, Bronx MTB, har vi en ambition om at etablere et ca. 18
km MTB spor i statsskoven Hjermind/Kjællinghøl.
Naturen omkring Bjerringbro er et pragtfuld sted at færdes. I det sidste årti er der flere
MTB´ere der har nydt at cykle i området. Den lokale cykelklub, Bronx MTB, har i
samarbejde med Viborg Kommune etableret et lille spor på 3,5 km i Egeskoven. Dette er
et meget udfordrende spor at cykle, som især henvender sig dygtige og rutinerede
MTB´ere. Derfor foretrækker flere af klubbens medlemmer, og mange andre der ikke er
organiseret i klubben, ofte at cykle en tur i Hjermind Skov og Kjællinghøl området i stedet.
Det populære ”Grundfos OL spor” i Hjermind skoven er eksempelvis anvendt af mange.
Sporet blev etableret i forbindelse med Grundfos OL i 2002, og er siden brugt til Grundfos
OL og lokale klub arrangementer. Sporet er på store strækninger sammenfaldende med
den vandrerute Naturstyrelsen har anlagt i skoven, se Bilag 1.
Vision
Som med mange andre friluftsinteresser kan det være smart ”at holde kortene tæt til
kroppen” når det gælder smukke naturlandskaber. Hvorfor fortælle andre hvor bukken
befinder sig, hvor laksen står, hvor havørnen yngler eller om et lækkert skisportsområde?
Det er dejligt med egne små hemmelige naturperler. Det gælder også for mountainbike!
Desværre bliver naturperlerne ofte opdaget af andre, og i takt med en øget trafik - så har vi
balladen, og flere har fundet frem til Hjermind / Kjællinghøl. Helt fair at vi som MTB´er
deler vores spor med andre entusiaster. Naturstyrelsen gør en helhjertet indsats for at
skabe optimale forhold for friluftsaktiviteterne, se nedenstående link.
http://naturstyrelsen.dk/naturoplevelser/aktiviteter/mountainbike
Bronx MTB har et ønske om at forebygge konflikter og skabe nogle gode og spændende



cykelspor i Hjermind og Kjællinghøl området, som adskiller vandrere m.fl. fra cykelister. Vi
har en stor interesse i, at skovene bevares som et smukt naturområde, hvor der udvises
indbyrdes hensyn og forståelse for friluftsaktiviteterne. Således er vores vision:
• Adskillelse af stisystemer af hensyn til især vandrere.
• God skiltning af mountainbikesporet så MTB’ere kan finde rundt på sporet, kan
vælge en rute tilpasset egne evner og undgå risikofyldte situationer.
• Et diskret og veldefineret spor der reducerer sliddet i skovbunden.
• Medvirke til at profilere Viborg Kommune som en attraktiv MTB destination.
• Medvirke til en positiv og grøn udvikling af Bjerringbro.
• At skabe bevægende rammer med et spor der er sjovt og livsbekræftende at
færdes i, og hvor naturen respekteres.
• Skabe ordnede forhold, hvor en større procentdel er organiserede mtb’ere i forhold
til uorganiseret. MTB-kodeks overholdes.
• Bidrage til friluftslivets nationaløkonomiske fodaftryk i Danmark, mht. både
oplevelser og sundhed.
MTB sporet - det konkrete projekt
• Sporet etableres i Hjermind Skov og Kjællinghøl området og forventes at blive ca.
18 km langt, Bilag 1.
• Sporet er i sværhedsgrad et ”blåt spor”, der kan anvendes med stor fornøjelse af
alle MTB´er.
• Naturstyrelsens ”Zonering for friluftsliv” indtænkes i planlægningen af sporet, og er
et vigtigt fundament for MTB´ernes anvendelse af statsskovsområdet og respekt for
andre interesser i skoven. Stillezoner med uberørt og vild natur er et vigtigt element
i Hjermind / Kjællinghøl området.
• Skiltning og henvisninger ud fra Naturstyrelsens skiltemanual (se Bilag 4).
• Målet er at undgå MTB-spor på vandreruterne. Vandreruterne er optegnet med
GPS tracker. og efterfølgende har Bronx MTB rekognosceret i området og udpeget
mulige spor der skåner vandreruterne, Bilag 1.
Samarbejdspartnere
I Bronx MTB er vi meget opmærksom på arbejdsbyrden, når det gælder etablerede spor i
skoven. I samarbejde med Viborg Kommune har vi selv etableret, vedligeholdt og
udbygget vores lokale spor på 3,5 km, ”Vandværkssporet”. Vi har allerede tilegnet os en
del erfaring, og ved at det nye spor er en stor opgave. Derfor rækker vi hånden ud til især
Viborg Kommune, Naturstyrelsen og Viborg Trail Arena. Disse tre parter har allerede et
tæt samarbejde om 100 km sporet, med erfaring og know-how. Vi håber på et godt
samarbejde i den østlige del af Viborg Kommune. Desuden har vi en god tæt kontakt og
fælles interesser med BAM, Ulstrup MTBikers og Grundfos cykelklub.
Viborg Trail Arena. Sporet forventes etableret i tæt samarbejde med Viborg
Trail Arena. Der har været en god dialog mellem Bronx MTB og Viborg Trail
Arena. Vi har et skønt MTB område i Bjerringbro med en vision om at gøre
forholdene bedre. Dels selve sporet og dels perspektiver om



sammenhængende ruter mellem MTB-sporene. Visionen (Bilag 3) i
projektbeskrivelsen for Viborg Trail Arena er:
Der etableres 100 km sammenhængende MTB-spor i Viborg kommune, som
skal være så attraktive og udfordrende for alle niveauer, at de kan tiltrække
både nationale og internationale turister samt deltagere til MTB-events.
Viborg Kommune. Som med Viborg Trail Arena forventer vi i Bronx MTB, at
Viborg Kommune er meget interesseret i at inkludere den smukke Gudenådal
i visionerne for friluftaktiviteter i kommunen.
Naturstyrelsen Kronjylland. Det er Naturstyrelsen i Kronjylland der ejer og
forvalter området hvor MTB-sporet ønskes etableret. Uden Naturstyrelsens
accept og medvirken til MTB-sporet - bliver der ikke noget spor!
Naturstyrelsen er ikke med i finansieringen eller etablering af sporet, men
udelukkende med i tilladelser og rådgivning. Bronx MTB har fået en positiv
respons vedr. sporet fra Naturstyrelsen Kronjylland.
BAM (Bjerringbro Atletik og Motion). "Bjerringbro Atletik & Motion støtter op
om projektet. For det første fordi klubben ser formålet med projektet, som et
aktiv for Bjerringbro. Både i forhold til nuværende beboere og i forhold til, at
tiltrække tilflyttere til området. For det andet, så er klubben overbevist om, at
de bedste resultater opnås gennem dialog mellem de involverede
interessenter. Bjerringbro Atletik & Motion ser sig selv som interessent, da
sporet også vil være anvendeligt for løbere."
Ulstrup MTBikers. Klubben har været med i opstarten på sporets vision og er
interesserede i sporets tilblivelse.
Grundfos cykelklub. Er geografisk placeret lige op af skovområdet. Har givet
udtryk for stor interesse for projektet.
Viborg Turistforening. Se vedhæftede ”letter of intent” fra Charlotte
Kastbjerg.
Organisering
Tovholder på projektet Hjermind / Kjællinghøl Sporet er Bronx MTB. Vi er en nystartet klub
med 68 medlemmer, maj 2017, og medlemstallet er støt stigende. At cykle på
mountainbike er for de fleste en selvorganiseret idrætsaktivitet uden for klubregi.
Undersøgelser viser, at det på landsplan blot er 10% af mountainbikerne der er tilknyttet
en forening. I Bjerringbro er vi meget interesseret i, at de personer der cykler, finder det
attraktivt at være medlem af Bronx MTB. Der er åbenlyse gode fordele for den enkelte
mountainbiker ved et medlemskab, men Bronx MTB er også interesseret i, at have en stor
kontaktflade. Dels mht. et kodeks for god opførelse når vi sidder på cyklerne, og dels når
MTB sporet skal vedligeholdes.
Finansiering
Det er vanskeligt at budgettere, hvad Hjermind / Kjællinghøl Sporet kommer til at koste.
”Nogle kæppe i jorden, der viser vej” - hvor svært kan det være? Og dog!
Bronx MTB har haft mange møder, samtaler og cykelture med Viborg Trail Arena (VTA),



om etablering af MTB sporet i Hjermind / Kjællinghøl. De professionelle sporbyggere fra
VTA har et tæt samarbejde med Naturstyrelsen Kronjylland, og de ved hvad de taler om.
Som tommelfingerregel estimerer man et MTB spor til at koste kr. 100.000 for hver anlagt
kilometer.
Således forventer Bronx MTB at etableringen af sporet på de 18 km koster ca. kr.
1.600.000.
Dette er prisen for det færdige spor, men etableringen af Hjermind / Kjællinghøl Sporet
sker succesivt i takt med at økonomien og kræfterne tillader det. En veldefineret linjeføring
er første prioritet, men gennem en intelligent sporetablering skabes dels en større
cyklefornøjelse og dels, og ikke uvæsentligt, mindre fremtidig vedligeholdelse.
Sporet i statsskoven Hjermind / Kjællinghøl er et almennyttigt projekt, til gavn for et bredt
udsnit af befolkningen. Bronx MTB er en nystartet klub uden penge på kistebunden, men
med passion og virketrang. Budgettet søges således tilvejebragt fra:
• Viborg Kommune
• Lokale fonde i Bjerringbro
• Fonde
Handleplan og etablering
Fundamentet for Hjermind / Kjællinghøl Sporet er en tilladelse fra og et samarbejde med
Naturstyrelsen Kronjylland. Således har Bronx MTB i juni 2017 haft et godt og konstruktivt
møde med skovfoged Steen Bonne Rasmussen fra Naturstyrelsen Kronjylland. Steen
Bonne Rasmussen er positiv overfor et MTB spor i Hjermind Kjællinghøl området, men
pointerer at Naturstyrelsen i øjeblikket er i gang med en driftsplanproces der bl.a.
inkluderer zonering af friluftsaktiviteterne. En endelig stillingtagen fra Naturstyrelsen om et
MTB spor i Hjermind / Kjællinghøl er betinget af resultatet af driftplanprocessen. Dette
forventes foretaget i første halvår 2018. Her efter skal sporets linjeføring accepteres og
godkendes af Naturstyrelsen.
2017
• Ansøgning om økonomisk støtte fra Viborg Kommune.
• Overvejelser om MTB sporets linjeføring, hvor der i forvejen er tilladt at cykle ifølge
Naturbeskyttelsesloven.
• Fjernelse af uhensigtsmæssige, selvskabte spor i skovbunden ”nissespor”.
Foråret 2018
• Afventning om tilladelse af MTB sporet fra Naturstyrelsen.
• Overvejelser vedr. linjeføringen af MTB sporet.
• Ansøgning med forbehold til fonde.
Efteråret 2018
• Når tilladelser og økonomien er på plads foretages den endelige linjeføring af MTB
sporet.
• MTB sporet etableres.
Fremtidsperspektiver
Vi håber meget på et populært og smukt MTB spor i Hjermind / Kjællinghøl området. Efter



sporets etablering vil der forekomme forbedringer og korrektioner af sporet for at skabe de
bedste forhold for friluftslivet og især hensynet til skovens flora og fauna. Desuden har
Bronx MTB et stort ønske om en tunnel under Ulstrupvej så alle sikkert og ubekymret kan
komme fra det ene område til det andet - et større statslig projekt.
Etablering af sporet og interessenter
Bronx MTB er hovedansvarlig for sporets etablering. Ud fra en tilladelse fra Naturstyrelsen
fastlægges MTB-sporets linjeføring. MTB-sporet kræver medvirken fra dygtige
professionelle sporbyggere, og her vil vi købe os ind hos Viborg Trail Arena. Vi afvikler
frivillige sporbyggerdage, hvor vi håber på deltagelse fra vores samarbejdspartnere.
Med venlig hilsen
Bronx MTB
Enggården, Jørgensallé 42, 8850 Bjerringbro
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62  A26, Midtjysk
mortovej

A26 opgradering



A26 Mundelstrup-Søbyvad er LANGT det vigtigste regionale trafikprojekt for
Viborg kommune

Den Østjyske Millionbys bil-trængsel
Viborg har tilsluttet sig Århus Business Region.
Viborg kommunes udvikling præges mest af det Østjyske erhvervsområde.
Derfor skal trafik-infrastrukturen på aksen Viborg-Århus udbygges:
A26 skal opgraderes og togtrafikken på Århus-Struer linjen skal styrkes.

Århus Business Region vil fortsætte væksten, men….
Regionen rummer en righoldighed af virksomheder, uddannelsessteder og velfungerende bysamfund, et
kæmpepotentiale for fortsat vækst og velfærd i en landsdel med meget plads og natur.
Århus er Midtjyllands største bysamfund og virker som en kraftig dynamo for hele Østjylland. På strækningen fra
Randers til Kolding bor allerede ca. 900 000 mennesker inde for en afstand af 30 km fra E45.
A26 – begyndende med strækningen fra Mundelstrup til Hammel / Søbyvad vil stimulere bosætning i byer og
landsbyer mellem Århus og Viborg. Virksomhederne langs A26 vil lettere kunne få arbejdskraft. Det vil igen stimulere
væksten i erhvervslivet, som igen vil give øget bosætning, alt dette vil bidrage til at sprede trafikken i Århus-området
og dermed indirekte lette trykket på E45.



Aflastning af E45 med den midtjyske motortrafikvej er en udmærket strategi, men den 160 km lange rute vil koste
15-20 Milliarder kr og nok tage 10-15 år at bygge. Til sammenligning vil A26 Mundelstrup-Søbyvad koste ca 2,2 Mia
Kr og kunne bygges på 2-3 år.

Derfor foreslår Bjerringbro Byforum/Trafikgruppen, at både
A26 og Midtjysk motorvej prioriteres vigtige, men at A26
bygges først og at Midtjyske motorvej – hærvejsruten - først
etableres som en 2 sporet motortrafikvej til aflastning for den
nord-sydgående transit trafik på E45, men at der afsættes
plads til 4 spor.
Blot et enkelt blik på kortet viser tydeligt, at Viborg er klart
underforsynet med motorveje.

Motorvejsnettet omkring Århus ikke er harmonisk udviklet:
Århus-Viborg mangler motorvejskapacitet – A26 er stadig 2-
sporet og gennemløber mange småbyer på sin rute mod
regionshovedstaden Viborg, forbi store
industribyer som Hammel, Fårvang og
Bjerringbro med nogle af regionens store
industrier. Der er i myldretiden dårlig
fremkommelighed for trafikken og store
støjgener og barriere chikaner for de lokale. Alt
dette hæmmer udflytningen fra Århus som
uddannelses by til byerne nordvest for Århus og
øger pendlingen til andre og fjernere omegne af
storbyen. En Motorvej fra Århus til Hammel er
sat til ca 3 Mia Kr – til sammenligning med 15-20
Mia kr for en ”Hærvejsmotorvej”, som angiveligt
– fremført af forslagsstillerne - skal aflaste E45.
Århus fingerplan: en svag ”langfinger” som A26



Københavns fingerplan, som i 50-60 år har virket som en uofficiel plan for Københavns by-udvikling



63  Østlig ringforbindelse,
rundkørsel Indre
Ringvej / Nordre
Ringvej, rute
12/Ravnsbjergvej,
cykelstier



64 Udvidelse af
Skovvejen

Der blir mere og mere trafik og lastbiler der kommer med varer til bla Skovvænget og skovbørnehaven. Det bevirker at
vejen er for smal til at håndtere al den trafik, incl ambulancer også. Vil du se på muligheden for at gøre den mere bred,
ved evt at tage 1-2 m fra skovvængets have område.?

Håber at få et konstruktivt svar fra dig.


